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گام بلند فولاد مبارکه اصفهان 
در جلوگیری از خام فروشی

نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی گفت: 
متأسفانه با مسئله خام فروشی در فولاد مواجه هستیم که 
قرار اس��ت با پروژه ای با عنوان »نورد گرم« از خام فروشی 
جلوگیری ش��ود. این پروژه همچنین می تواند در توس��عه 
صنایع فولادی مؤثر باشد. امیرحسین بانکی پورفرد درباره 
نقش و تأثیرگذاری فولاد مبارک��ه اصفهان در خودکفایی 

کشور در صنعت فولاد... 4

بردسکن خراسان رضوی؛ قطب 
تولید مس شرق کشور

شهرس��تان بردس��کن در جنوب غربی خراسان رضوی 
قط��ب تولید مس ش��رق کش��ور محس��وب می ش��ود اما 
ظرفیت ها و توانمندی های معدنی منطقه نتوانس��ته است 
حتی به اندازه ظرفیت های بخش کش��اورزی و گردشگری 
نام این دیار را بلندآوازه کند. هم اکنون 8 کارخانه در حوزه  
مس در بردس��کن فعال هس��تند که فرآوری مس را انجام 

6می دهند به طوری که بنا به اظهار نظر کارشناسان...
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 درآمدزایی
از معادن متروک

3

اقدامات توسعه ای 
ایمیدرو

7

قیمت گذاری 
فولاد در شأن 

قانون گذار است؟

 ضعف قوانین
در برخورد با معارضان

 سنگ آهن در بورس
 کالا عرضه شود

گردش��گری، حوزه ه��ای مختلف��ی را در بر 
می گیرد ک��ه موزه معدنی و گردش��گری یکی 
از این حوزه هاس��ت؛ تا آنجا که در کش��ورهای 
مختل��ف از معدن��کاری به عنوان ی��ک فعالیت 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی یاد می شود. در 
بس��یاری از مناطق معدنی بعد از اتمام فعالیت 
معدن��کاری از فض��ای معدن به عن��وان محلی 
برای فعالیت های اجتماع��ی، فرهنگی و حتی 
اقتصادی اس��تفاده می ش��ود. بر همین  اساس 
ایجاد موزه معدنی یکی از راه های کسب درآمد 
و ج��ذب گردش��گر در حوزه معدن و توس��عه 

گردشگری به شمار می رود...

 بازار فولاد 
همچنان در بیراهه

 احمدمشکانی
 استاد دانشگاه 

7

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

سال ها طول می کش��د که خاک ایجاد شود؛ 
بنابراین خاک مثل ذخایر دیگری که کشورمان 
دارد برای ما ارزشمند است. از آنجایی که خاک 
جزو انفال به ش��مار م��ی رود و باید ب��رای رفع 
نیاز کش��ور از آن اس��تفاده کرد، باید در حفظ 
آن کوشا باش��یم. اما گاهی نداشتن شغل و فقر 
محلی ه��ا و افراد دیگری که وارد منطقه معدنی 
می ش��وند، یکی از عوامل اصلی برداشت شبانه 
خ��اک و قاچاق آن اس��ت. وقت��ی در منطقه ای 
کار و اش��تغال نباش��د و مردم دغدغه اقتصادی 
داشته باشند، مجبور می شوند دست  به  اقدامات 
غیرقانونی بزنند.  البته گاهی هم مسائل دیگری 
عامل این اق��دام غیرقانونی اس��ت که از جمله 
این مس��ائل می ت��وان به حرص و طم��ع افراد 
س��ودجو اش��اره کرد. وقتی این افراد می بینند 
بدون زحمت می توانند به پول خوبی دست پیدا 
کنند، معارضان محلی را تشویق به قاچاق مواد 
معدنی می کنند. س��ودجویان حتی به معارضان 
مبالغی را ارائه می دهند تا جلوی فعالیت معدن 
را بگیرن��د و به عبارت��ی از مع��ادن دزدی کنند. 
س��ودجویان اغل��ب س��راغ معادن ط��لا و روی 
ک��ه عیار خوبی دارد می روند، آنها را شناس��ایی 
می کنند و سپس با بهره برداری شبانه خاک ها را 

به فروش می رسانند.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

نظرگاه

تیتر های روز



دن
 مع

گار
وز

: ر
س

عک

اخبار
دوشنبه

 12 آبان 1399
 16 ربیع الاول 1442

 2 نوامبر 2020
 سال سوم  شماره 480

ادامه از صفحه اول
 با بررس��ی ها متوج��ه خواهیم ش��د که حدود 
۳۵ درص��د فلز محت��وای هر کانس��نگی نرخ آن 
س��نگ اس��ت؛ در نتیجه هر یک  تن س��نگ عیار 
 ۱۰، ح��دود ۲ میلیون تومان س��ود را به  معارضان 
می رساند.  به این ترتیب فرد معادل دستمزد یک 
ماه کار را در یک روز به دست می آورد و این مسئله 
باعث می شود بیشتر به قاچاق مواد معدنی تشویق 

شود.  
هرچند در حوزه مع��دن قوانینی وجود دارد اما 
متاسفانه اجرایی نمی ش��ود؛ به  طور مثال در حال 
 حاض��ر از معارض��ان محلی صحبت ه��ای زیادی 
می شود، اما هیچ اقدامی برای مقابله با آنها صورت 

نمی گیرد. 
آنها هم وقتی می بینند هیچ مخالفتی با اقدامات 
غیرقانونی ش��ان ص��ورت نمی گی��رد، تعدادش��ان 

روزبه روز افزایش پیدا می کند. 

 صنعت و معدن
 دومین دریافت کننده 

تسهیلات بانکی 

جدیدترین آمار منتش��ر شده از سوی وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت نش��ان می دهد که 
تسهیلات پرداختی بانک ها و موسسات اعتباری 
به بخ��ش صنعت و معدن در ۵ ماهه نخس��ت 
امسال نس��بت به مدت مشابه در سال گذشته، 
۷۶.۶ درص��د افزایش داش��ته و این بخش، بعد 
از بخش خدمات بیش��ترین س��هم از تسهیلات 

بانکی را به خود اختصاص داده است.
به گزارش ایس��نا، طبق این آمار تس��هیلات 
پرداخت��ی بانک ه��ا و موسس��ات اعتب��اری به 
بخ��ش صنع��ت و مع��دن ب��ا افزای��ش ۷۶.۶ 
درصدی در ۵ ماهه نخس��ت امس��ال، به ۱۵۵ 
ه��زار و ۹۳۰ میلی��ارد تومان رس��یده اس��ت. 
مق��دار ای��ن تس��هیلات در ۵ م��اه اول س��ال 
 گذش��ته ۸۸ هزار و ۲۷۸ میلی��ارد تومان بوده 

است.
و  بانک ه��ا  پرداخت��ی  تس��هیلات  س��هم 
موسس��ات اعتباری به بخ��ش صنعت و معدن 
از کل تس��هیلات پرداخت ش��ده به بخش های 
کشاورزی، صنعت و معدن، مسکن و ساختمان، 
بازرگانی، خدمات و سایر بخش های متفرقه در 
پنج ماهه نخس��ت سال گذش��ته،  ۲۹.۸ درصد 
بوده که امسال این رقم به ۳۰.۸ درصد رسیده 

است.
تس��هیلات پرداخت��ی بانک ه��ا و موسس��ات 
اعتب��اری به بخش بازرگان��ی نیز در در ۵ ماهه 
نخست سال گذش��ته ۱۰۲ هزار و ۷۶۰میلیارد 
توم��ان بوده ک��ه ب��ا ۹۰.۶ درص��د افزایش به 
۵۳ه��زار و ۹۶۰ میلی��ارد توم��ان در پنج ماهه 

نخست امسال رسیده است.
ب��ا این حال س��هم بخ��ش بازرگان��ی از کل 
تس��هیلات پرداختی به بخش های یاد ش��ده از 
۱۸.۲ درصد در ۵ ماه اول سال ۱۳۹۸ به ۲۰.۳ 

درصد افزایش یافته است.
در این میان بیش��ترین تس��هیلات پرداختی 
بانک ها و موسس��ات اعتباری به بخش خدمات 
اختصاص یافته که در ۵ ماهه نخس��ت امس��ال 
سهم ۳۵.۳ درصدی از کل تسهیلات پرداختی 
را ب��ه خود اختصاص داده که معادل ۱۷۸ هزار 
و ۷۸۰ میلیارد تومان بوده که نس��بت به مدت 
مش��ابه در سال گذش��ته، ۶۴.۴ درصد افزایش 

داشته است.
بع��د از بخش خدمات و صنع��ت و معدن، به 
ترتی��ب بخش بازرگانی، کش��اورزی و مس��کن 
تس��هیلات  کل  از  درص��د   ۶.۱ و   ۷.۴  ،۲۰.۳
پرداختی بانک ها و موسسات اعتباری را دریافت 

کرده اند.
 البت��ه تس��هیلات پرداخت��ی ب��ه ۲ بخ��ش 
و   ۵۶.۱ ترتی��ب  ب��ه  مس��کن  و  کش��اورزی 
۴۹.۲درصد نسبت به ۵ ماهه اول سال گذشته 
افزایش داش��ته و به ۳۷ هزار و ۵۰۰ میلیارد و 

۳۰ هزار و ۸۳۰ میلیارد تومان رسیده است.

وزیر صنعت با اعلام اینکه قائل به عرضه همه 
محصولات فولادی در بورس کالا هستیم، گفت: 
تا چند روز آینده با همکاری شرکت های بزرگ، 
عرضه تمام محصولات ف��ولادی در بورس کالا 

آغاز خواهد شد.
به گزارش بورس پرس، علیرضا رز م حس��ینی 
در حاش��یه نشست مش��ترک با معاونت علمی 
و فناوری ریاس��ت جمهوری ب��ا تاکید بر حذف 
تش��ریفات اداری، قوانین دست و پاگیر و تعدد 

بخشنامه ها از ابلاغ سیاس��ت جدید واردات در 
مقابل صادرات طی چن��د روز آینده خبر داد و 
با اع��لام اینکه قائل به عرض��ه همه محصولات 
ف��ولادی در بورس کالا هس��تیم، از عرضه تمام 
محصولات ف��ولادی در بورس کالا طی روزهای 

آینده خبر داد.
وی در خصوص بازار خودرو نیز گفت: انحصار 
در ح��وزه خودرو به ص��ورت گام ب��ه گام باید 
شکسته و امکان برخورداری مصرف کنندگان از 

خودروی با کیفیت و نرخ مناس��ب ایجاد شود. 
رزم حسینی افزود: در حالی خروج شرکت های 
خارج��ی، منجر به رش��د ۵۸ درص��دی تولید 
لوازم خانگی داخلی ش��ده که با اجرای سیاست 
جدی��د واردات در مقابل ص��ادرات تا چند روز 
آین��ده، صادرکنندگانی که تعهدات ارزی دارند، 
می توانند مواد اولیه یا کالاهای ضروری اولویت 
بندی شده توسط وزارت صنعت را وارد کرده و 

رفع تعهد ارزی کنند.

مدیرکل دفتر نظارت ب��ر امور معدنی وزارت 
صنع��ت ، معدن و تجارت درب��اره میزان حقوق 
دولتی پیش بینی شده برای امسال گفت: میزان 
حق��وق دولتی معادن برای س��ال ۹۹ تعیین و 
به شورای عالی معادن فرس��تاده شده تا تایید 
شود. رقمی که امسال پیش بینی شده از معادن 
وص��ول ش��ود ۴۲۶۹ میلیارد تومان اس��ت که 
نسبت به سال گذش��ته تغییر آنچنانی نداشته 

است.
عباس��علی ایروان��ی در گفت وگو با ایراس��ین 
افزود: سال گذشته رقم حاصل از حقوق دولتی 
معادن حدود ۲۸۰۰ میلیارد تومان بوده اس��ت 
که با یکسری از بدهی هایی که برخی از معادن 
بزرگ داش��تند این رق��م بالاتر رفت��ه و بالای 

۳هزار میلیارد تومان رسید.
وی درب��اره اینک��ه آیا ش��رایط خاصی برای 
برخ��ی از معادن ک��ه به دلیل ش��یوع ویروس 
کرونا فعالیتشان تحت تاثیر قرار گرفته و ممکن 
است برای پرداخت حقوق دولتی دچار مشکل 
ش��وند نیز گفت: برخی فرصت ه��ا به معادن از 
س��وی وزارتخانه به معادن داده شده است، اما 
خوشبختانه ش��رایط فعالیت معادن در چندماه 
گذش��ته مناسب بوده و بیش��تر آنها به فعالیت 
خود ادامه داده اند و اگر تولیدش��ان متوقف یا 
کاهشی بوده تنها به دلیل شیوع ویروس کرونا 
نبوده و عوامل مختلفی در آن دخیل بوده اند.

ایروان��ی ادام��ه داد: در مجموع مش��کلی از 
نظ��ر فعالیت مع��ادن نداش��تیم و حتی درصد 
کوچک��ی نیز ب��ه میزان فعالیت معادن کش��ور 
اضافه شده اس��ت. در واقع میزان تولید معادن 
در ش��رایط فعلی نیز نش��ان می ده��د که روند 
 تولید نس��بت به سال گذش��ته تغییری نداشته 

است.
مدیرکل دفتر نظارت ب��ر امور معدنی وزارت 
صنع��ت ، معدن و تجارت درب��اره اینکه میزان 
تولید ماده معدنی در س��ال  جاری چقدر است، 
نی��ز گفت: می��زان تولید م��واد معدن��ی برای 
 امس��ال بی��ش از ۴۰۰میلیون ت��ن پیش بینی 

شده است.
مناب�ع��� و� محیط�زیس�ت� ب�ا� تعام�ل�

طبیعی
ایروانی درباره مشکلاتی که اکنون معدنکاران 
ب��ا س��ازمان هایی همچ��ون مناب��ع طبیعی و 
محیط زیست دارند گفت: وزارت صنعت ، معدن 

وتجارت با این س��ازمان ها جلس��ات تعاملی را 
برگزار کرده و دس��تاوردهای خوبی نیز داشته 
است، اما مش��کل اینجاست که مدیران استانی 
به توافق��ات حاصله عم��ل نمی کنند و فعالیت 
معدنکاری را با مش��کل رو به رو می سازند؛ برای 
مثال اس��تان های ی��زد، اصفه��ان و آذربایجان 
غربی جزو اس��تان هایی هس��تند ک��ه مدیران 
منابع  طبیعی و محیط زیس��ت آنها سختگیری 
ه��ای زی��ادی داش��ته و مقررات خ��اص خود 
را دارن��د. برای مثال یکی از مش��کلاتی که به 
تازگی به وجود آمده در خصوص تمدید پروانه 

بهره برداری از معادن است. 
به این ش��کل زمانی که اطلاعیه برای تمدید 
فعالی��ت پروانه ب��ه این مراکز داده می ش��ود با 
آن مخالف��ت می کنند که ام��ری ناصحیح بوده 
و تمدی��د بای��د انجام ش��ود؛ اما به ط��ور کلی 
می توان گفت تعامل میان معادن و سازمان های 
منابع طبیعی و محیط زیس��ت از شرایط خوبی 

برخوردار است.
مدیرکل دفتر نظارت ب��ر امور معدنی وزارت 
صنع��ت ، معدن و تج��ارت از برگزاری انتخابات 
هیات مدی��ره نظام مهندس��ی معدن اس��تان ها 
خب��ر داد و گفت: دس��تورالعمل لازم برای این 
کار اعلام و ابلاغ ش��ده و در اسفندماه انتخابات 
هیات مدیره نظام مهندسی معدن استانها انجام 

خواهد شد.

جلس��ه هماهنگی افتتاح فاز نخس��ت پروژه 
عظیم شیرین سازی و انتقال آب از خلیج فارس 
به فلات مرک��زی ایران با حضور نماینده دفتر 
ریاست جمهوری، وزارتخانه های صنعت معدن 
و تجارت، نیرو، اس��تانداری ها و ش��رکت های 

سرمایه گذار در ایمیدرو برگزار شد.
به گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، در این 
نشست علی اصغر احمدی، معاون هماهنگی و 
پیگیری نهاد ریاس��ت جمهوری، با برشمردن 
ویژگی ه��ای منحصر به فرد طرح انتقال آب از 
خلیج فارس به س��ه استان هرمزگان، کرمان و 
یزد، تاکید کرد: این طرح نزد رئیس جمهوری 

از اهمیت به سزایی برخوردار است. 
احم��دی ادام��ه داد: جایگاه این پ��روژه در 
شیرین سازی و آبرسانی به فلات مرکزی ایران 
به گونه ای است که رئیس جمهوری در سخنان 
اخیر خود از در پیش بودن برنامه افتتاحیه آن 

خبر داده است.
در ادام��ه، خ��داداد غریب پور، مع��اون وزیر 
صنع��ت معدن و تجارت، با اب��راز اینکه، پروژه 
انتق��ال آب از خلیج ف��ارس اتفاق��ی بی نظی��ر 
و افتخ��اری ب��زرگ ب��رای نظ��ام جمه��وری 
اس��لامی اس��ت، تصریح کرد: این طرح توسط 
ش��رکت های ب��زرگ در زمینه سیاس��ت های 
کلان دول��ت، انجام ش��ده و جای��گاه دولت به 
عنوان پش��تیبان و حامی )در قالب تسهیلات 
 صن��دوق توس��عه مل��ی و هم��کاری بانک ها( 

بوده است.
رئیس هیات عامل ایمیدرو، با تاکید بر اینکه 
مدل تامین آب در این پروژه منحصربه فرد بوده 
است، ادامه داد: شرکت های معدنی و صنعتی 
گل گهر، مل��ی صنایع مس ای��ران و معدنی و 
صنعتی چادرملو به عنوان س��رمایه گذاران این 
طرح حضور داشته اند که با کمک شرکت های 
داخلی اقدام به اجرای آن کرده اند و اکنون فاز 

نخست آن آماده افتتاح است.
وی یادآور شد: سرمایه گذاران با هدایت سود 
ش��رکت های خود به این طرح ملی و همکاری 
ب��ا س��ازندگان داخلی به منظور بومی س��ازی 

تجهی��زات و همچنین تامی��ن نیازهای ارزی 
پ��روژه، تلاش ه��ای بی وقفه ای ب��رای اجرای 

چنین طرح عظیمی کرده اند.
غریب پور گف��ت: طبق پیش بینی ها و برنامه 
ارائه ش��ده، قرار اس��ت ب��ه مناس��بت میلاد 
حض��رت محمد )ص(، قطعه نخس��ت طرح به 
طول ۳۰۵کیلومتر از خلیج فارس به سیرجان، 

افتتاح شود.
قاس��م تقی زاده خامس��ی، معاون آب و آبفا 
وزیر نیرو به نگاه کلان وزارت نیرو در راه اندازی 
این پروژه اش��اره و تاکید کرد: خط انتقال آب 
خلیج فارس تاثیراتی ش��گرف و عمیقی نیز بر 
توس��عه و آبادانی بر مناطق مرکزی و ش��رقی 
ای��ران برجای می گذارد. تق��ی زاده افزود: این 
طرح الگوی مناس��بی ب��رای انتقال آب به نوار 
ش��رقی خواهد بود و ضروری اس��ت که حتی 
مس��ئولان اس��تان های مجاور نی��ز در جریان 

اثرات و تجربیات آن قرار گیرند.
در این نشس��ت جمش��ید ملارحمان، ناصر 
تق��ی زاده و اردش��یر س��عدمحمدی به ترتیب 
مدی��ران عامل ش��رکت های معدنی و صنعتی 
گل گه��ر، معدن��ی و صنعت��ی چادرملو و ملی 
 صنای��ع مس ای��ران توضیحاتی درب��اره پروژه 

ارائه دادند.
از سوی دیگر میر علی  یار یاری، مدیرعامل 
ش��رکت تامین و انتقال آب خلیج فارس، طی 
س��خنانی به ویژگی های فنی، مالی و مقیاس 
پروژه اش��اره ک��رد و ذکر جزیی��ات و اهمیت 

پروژه برای جامعه را ضروری خواند.
مقرر ش��ده آیین این افتتاحیه، انتهای هفته 
جاری ب��ا حضور رئیس جمه��وری )به صورت 
ویدئوکنفران��س( و با حضور س��رمایه گذاران، 
وزرای صنع��ت معدن و تج��ارت و نیرو و نیز 

استانداران هرمزگان و کرمان برگزار شود.
در این جلس��ه موضوعاتی نیز درباره دلایل 
و اهمی��ت اج��رای طرح، مقی��اس منحصر به 
ف��رد ب��ودن آن، روش تامی��ن و انتق��ال آب، 
ایس��تگاه های عظیم پمپاژ، پست های برق و... 

مطرح شد.

وزیر�صنعت،�معدن�وتجارت:�
همه�محصولات�فولادی�در�بورس�کالا�عرضه�می�شود

پیش�بینی�وصول��4269میلیاردتومان�حقوق�دولتی�معادن�

طرح�انتقال�آب�خلیج�فارس�در�آستانه�بهره�برداری

گروه معدن

مدیرعام��ل صن��دوق بیم��ه س��رمایه گذاری 
فعالیت ه��ای معدن��ی گف��ت: صن��دوق بیم��ه 
س��رمایه گذاری فعالیت ه��ای معدن��ی در نیمه 
نخس��ت س��ال ۹۹، حدود ۲۹۵میلی��ارد تومان 
بیمه نام��ه صادر ک��رد که از رش��د ۸۶ درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته برخوردار بود.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی صن��دوق بیم��ه 
سرمایه گذاری فعالیت های معدنی، فرید دهقانی 
اظهارکرد: در مجموع ۲۶ فقره بیمه نامه از سوی 
صن��دوق در نیمه نخس��ت امس��ال صادر ش��ده 
ک��ه ۱۸ فق��ره آن مربوط به بیمه ه��ای اعتباری 
بهره ب��رداری و ف��رآوری و ۸ فق��ره نیز در بخش 
س��رمایه گذاری برای مدیریت ریسک این بخش 

صادر شده است.
وی با اش��اره به برنامه های آموزشی متعددی 
در س��ال ۹۹ تصریح کرد: ب��رای دورکاری مالی 
صن��دوق نیز طراحی سیس��تم مال��ی تحت وب 
انجام ش��د ک��ه کاربران حت��ی از من��ازل خود 

می توانند عملیات مالی خود را انجام دهند.
وی در م��ورد تجهی��ز ماش��ین آلات مع��ادن 
با اس��تفاده از یارانه س��ود ۴ درصد تس��هیلات 
خاطرنش��ان ک��رد: در زمینه حمای��ت از تولید 
داخل��ی و رونق آن در کش��ور مصوبه ای از هیات  
عام��ل ایمیدرو اخذ ش��د ک��ه ب��رای خریداران 
ماشین آلات معدنی ساخت داخل ۴ درصد یارانه 
سود تسهیلات برای افزایش میزان رقابت پذیری 
تولیدکنندگان داخلی با تولیدات مشابه خارجی 

اختصاص یابد.
دهقان��ی تاکید کرد: برای افزایش اش��تغال در 
کش��ور در سال جهش تولید و با توجه به شرایط 
ارزی فعلی کشور، بر اساس مصوبه مذکور یارانه 
تسهیلات یاد شده از منابع داخلی صندوق بیمه 

معادن تامین خواهد شد.
به گفته وی، یارانه س��ود ۴درصد تس��هیلات 
ب��ه تمام��ی  خری��داران از ش��رکت های داخلی 
تولیدکنندگان ماش��ین آلات تعلق خواهد گرفت 
که ای��ن امر می تواند نویدبخ��ش رونق تولید در 

بخش ماشین آلات معدنی باشد.
مدیرعامل صندوق بیمه سرمایه گذاری  افزود: 
مصوبه یاد شده شامل هپکو نیز می شود. بنابراین 
این موضوع در دستورکار ایمیدرو و صندوق قرار 
گرفته و در صورت تمایل تولیدکنندگان داخلی 

می توانیم این مسیر را برای آنها هموارتر کنیم.
وی انعقاد تفاهمنامه مذکور را یکی از مهم ترین 
اقدامات در زمینه حمایت و افزایش تولید داخل 
در بخ��ش ماش��ین آلات معدن��ی عن��وان کرد و 
گف��ت: با حمایت ایمی��درو ۵ تفاهمنامه هپکو با 
ش��رکت های فولاد مبارک��ه، چادرملو، گل گهر و 
پیمان کاران اصلی ش��رکت ملی مس و صندوق 

سرمایه گذاری فعالیت های معدنی و خانه معدن، 
برای تحقق جهش تولید به امضا رسید.

دهقان��ی از جمله محورهای مه��م انعقاد این 
تفاهمنامه ها را تولید قطع��ات یدکی، تجهیزات 
خ��ط تولی��د و همچنین بازس��ازی و س��اخت 
ماشین آلات معدنی س��ازگار با توان تولید هپکو 
برش��مرد و اف��زود: یک��ی از ای��ن تفاهمنامه ها 
س��ه جانبه بوده و به خانه معدن و صندوق بیمه 
سرمایه گذاری فعالیت های معدنی اختصاص دارد 
ک��ه به موج��ب آن متقاضیان تولی��دات داخلی 
هپک��و، مش��مول تس��هیلات اعطای��ی صندوق 
بیمه س��رمایه گذاری فعالیت ه��ای معدنی با در 
نظرگرفتن حداقل ۴ درصد یارانه سود تسهیلات 
از مناب��ع داخل��ی صن��دوق بیمه نام��ه اعتباری 

خواهند گرفت.
وی در م��ورد تامی��ن نقدینگی ش��رکت های 
کوچک توسط شرکت هایی همچون هپکو تصریح 
کرد: تقاضای ماشین آلات معدنی از هپکو مربوط 
به معادن کوچک مقیاس است که حمایت از این 
مع��ادن بر عه��ده صندوق بیمه س��رمایه گذاری 
فعالیت ه��ای معدنی )یکی از ش��رکت های تابعه 

ایمیدرو( گذاشته شده است.
مدیرعام��ل صن��دوق بیم��ه س��رمایه گذاری 
فعالیت های معدنی خاطرنشان کرد: برای تحقق 
ای��ن امر اقدام به ارائه تس��هیلات ب��ه متقاضیان 
کرده ای��م تا نی��از به مناب��ع مالی آنه��ا برطرف 
ش��ود. همچنین صن��دوق بیمه س��رمایه گذاری 
فعالیت ه��ای معدنی ب��ا تامین مال��ی خریداران 
و ارائ��ه یارانه ۴درصدی س��ود تس��هیلات، برای 
کاهش هزینه مالی آنها گام برداش��ته تا بتوانند 
در حیطه توان هپکو، از تولیدات داخلی استفاده 

کنند. وی تاکید ک��رد: همچنین تولیدکنندگان 
داخلی کش��ور اگر بتوانند نسبت به تامین مالی 
ح��دود ۷۰ درصد ماش��ین آلات تولیدی خود در 
عرض ۲ سال اقدام کنند می توانند بدون مراجعه 
به بانک با آورده ۳۰درصد متقاضی این تسهیلات 
و ضمانت نام��ه و بیمه نامه اعتب��اری را برای آنها 

صادر کرد.
دهقان��ی ب��ا اش��اره به اینک��ه س��الانه حدود 
۱/۲میلی��ارد ت��ن عملی��ات معدن��ی در س��طح 
کش��ور انجام می ش��ود، گفت: از این رو نوسازی 
ماشین آلات در افزایش بهره وری در بخش معدن 

و صنایع معدنی نقش کلیدی دارد.
به گفته وی، باید به گونه ای برنامه ریزی ش��ود 
ک��ه همراه با افزایش بهره وری، ارتقای کیفیت را 
داشته باشیم، در عین حال تولید مواد معدنی با 

کمترین نرخ به دست آید.
مدیرعام��ل صن��دوق بیم��ه س��رمایه گذاری 
فعالیت ه��ای معدن��ی تصریح کرد: در راس��تای 
اج��رای طرح اعطای کمک ه��ای فنی و اعتباری 
به طرح های معدنی غیردولتی و صنایع وابس��ته، 
توافقنامه س��ه جانبه ای نیز میان معاونت معدنی 
وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، بانک صنعت و 
معدن و همچنین صندوق بیمه س��رمایه گذاری 

فعالیت های معدنی منعقد شد.
مدیرعام��ل صن��دوق بیم��ه س��رمایه گذاری 
فعالیت های معدن��ی با بیان اینکه تفاهمنامه یاد 
ش��ده برای کمک به بخش اکتش��اف، تجهیزات 
فرآوری و اس��تخراج و ایمنی معادن زغال است، 
خاطرنشان کرد: میزان منابع اختصاص یافته به  
این امر امس��ال ح��دود ۱۵۰ میلیارد خواهد بود 
که در بانک عامل س��پرده گذاری می شود و این 

بانک چند برابر آن را در قالب وجوه اداره ش��ده 
و کمک های فن��ی و اعتباری ب��ه متقاضیان در 
صورتی که طرح هایش��ان از مزیت لازم و توجیه 

اقتصادی برخوردار باشد، پرداخت می کند.
وی در مورد تفاهمنام��ه صندوق بیمه معادن 
با صن��دوق کارآفرینی امید نیز گفت: براس��اس 
این تفاهمنامه تس��هیلات کم بهره از محل منابع 
داخلی بانک مهر ایران در اختیار متقاضیان بخش 
معدنی قرار می گیرد که جزء وام های کم بهره به 
ش��مار می رود، اما مطابق با آیین نامه های داخلی 
بانک مهر معادنی می توانند از آن برخوردار شوند 

که نیاز به منابع مالی کمتری دارند. 
دهقان��ی در م��ورد توس��عه معادن پای��دار در 
بخش روس��تایی و عشایری نیز خاطرنشان کرد: 
در زمینه تحقق اهداف توس��عه پایدار در بخش 
معادن روستایی و عشایری کشور، منطبق با سند 
چشم انداز افق ۱۴۰۴ کشور و با رویکرد گسترش 
همکاری ه��ا در جه��ت تقویت، تولی��د و ایجاد 
اشتغال پایدار روستایی و همچنین توسعه پایدار 
در بخش معدن، برای تضمین تمامی  تس��هیلات 
دریافتی توس��ط معدن کاران، تفاهمنامه ای میان 
صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی 
و معاونت اش��تغال وزارت رف��اه و امور اجتماعی 
 منعقد ش��ده بود که در سال های گذشته اجرایی 

شده است. 
وی تصری��ح ک��رد: تفاهمنام��ه مذک��ور برای 
اعطای تس��هیلات به متقاضی��ان از محل منابع 
تلفیقی صندوق توس��عه ملی و بانک های عامل، 
به منظ��ور تامین مالی طرح ه��ای بخش معدن 
و صنایع معدن��ی از جمله تامین ماش��ین آلات، 
تجهیزات اس��تخراج و فرآوری و سایر طرح های 

مرتبط با عملیات معدنی از ش��رکت های داخلی 
یا خارجی و نمایندگی های مجاز آنها در راستای 
توس��عه و ایجاد اش��تغال پایدار، ب��ه متقاضیان 
معرف��ی ش��ده از س��وی کار گروه ه��ای ملی یا 
اس��تانی مطابق مقررات و توافق های مربوطه در 
جهت تامین س��رمایه به معرفی شدگان صندوق 
بیم��ه س��رمایه گذاری فعالیت ه��ای معدنی، در 
قبال تضمین بیمه نامه اعتباری و صادره توس��ط 

صندوق بیمه، منعقد شد.
مدیرعام��ل صن��دوق بیم��ه س��رمایه گذاری 
فعالیت ه��ای معدن��ی تصری��ح ک��رد: کارم��زد 
تس��هیلات ب��رای طرح ها، ب��ا ن��رخ ۴درصد به 
مناطق روس��تایی و عشایری مرزی و ۶درصد به 
روس��تاهای غیرمرزی و عشایری غیرمرزی بوده 
ک��ه در صورت تامی��ن اعتبار برای امس��ال این 

موضوع تسهیلات قابل تداوم است.
وی در ارتب��اط با طرح ملی احیا و بازس��ازی 
مع��ادن کوچک مقی��اس نیز عن��وان کرد: طرح 
مذکور که جزو طرح های اقتصاد مقاومتی بوده و 
صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی 
نی��ز یک��ی از ارکان طرح ب��رای حمایت مالی به 
منظور احیا مع��ادن کوچک مقیاس دارای نقش 

اساسی است.
دهقانی افزود: البته معادن معرفی ش��ده باید از 
سوی ستاد اصلی این موضوع که شرکت تهیه و 
تولید مواد معدنی ایران بوده و همچنین کارگروه 
مربوطه در س��تاد مس��وول ارجاع معادن است، 
باشند که این موضوع در سال ۱۳۹۸ و همچنین 

۱۳۹۹ نیز در حال اجراست. 
وی درب��اره جایگزین��ی بخش مع��دن به جای 
درآمده��ای نفتی افزود: س��اختار بخش نفت با 
معدن قابل قیاس نیس��ت، اما در آینده با کشف 
ذخایر بس��یار بالا و توسعه اس��تخراج و فرآوری 
می تواند جایگزین بخ��ش عظیمی  از درآمدهای 
نفتی ش��ود ک��ه البته مس��تلزم س��رمایه گذاری 
برنامه ریزی و مدون اس��ت که پس از چند سال 

منجر به افزایش کالاهای صادراتی شود.
مدیرعام��ل صن��دوق بیم��ه س��رمایه گذاری 
فعالیت ه��ای معدنی تاکید ک��رد: ایران به لحاظ 
زمین شناسی دارای ظرفیت بالقوه و بالایی است 
و جز ۱۰ کش��ور برتر معدن خیز دنیا است و در 
بس��یاری از م��واد معدنی کش��ور از جمله مس، 
روی و آه��ن از ارزش اف��زوده ب��الا برخ��وردار و 
دارای رتبه های جهانی اس��ت، از این رو می توان 
ظرفیت بالفعل این بخش را در ارزآوری، اشتغال 
 و تولی��د ارزش افزوده به ظرفیت بالقوه نزدیک تر 

کرد.
دهقانی خاطرنشان کرد: بر اساس هدف گذاری 
صورت گرفته از س��وی صندوق بیمه معادن، تا 
سال ۱۴۰۰ افزایش سرمایه آن باید به یک هزار 

میلیارد تومان برسد.

رشد ۸۶ درصدی صدور بیمه نامه معدن

سرمقاله

خبر

 ضعف قوانین
در برخورد با معارضان



دن
 مع

گار
وز

: ر
س

عک

معدن

دوشنبه
 12 آبان 1399
 16 ربیع الاول 1442
 2 نوامبر 2020
 سال سوم  شماره 480

کاهشتولیدمعادنسنگآهن
رئی��س انجم��ن س��نگ آهن ایران، گف��ت: تولی��د معادن 
س��نگ آهن کشور با کاهش همراه ش��ده که بخشی از آن به 
دلیل ش��یوع ویروس کرونا بوده ک��ه عمده آنها معادن بخش 
خصوص��ی و معادن کوچک مقی��اس بوده اند همچنین دلیل 
دیگ��ری که ب��رای کاهش تولید معادن س��نگ آهن کش��ور 
می توان به آن اش��اره کرد، قوانین وضع شده برای محدودیت 

صادراتی و کوچک شدن بازار فروش معادن است.
به گزارش اخبار فولاد، مهرداد اکبریان گفت: به دنبال وضع 
قوانین جدید برای جلوگیری از صادرات مواد معدنی همچون 
س��نگ آهن برخی از معادن فرصت فروش محصولات خود را 
از دس��ت دادند و بیش��تر آنها نیز معادن سنگ آهن هماتیتی 
هستند که به طور عمده محصول آنها در بازار داخل خریداری 
ندارد. اما با این حال دولت در گردونه ممنوعیت خام فروش��ی 

مواد معدنی، جلوی فروش این نوع از سنگ آهن را نیز گرفته 
و این موضوع س��بب ش��ده تا معادن هماتیتی از مدار تولید 

خارج شوند.
ب��ه گفت��ه اکبری��ان درحال حاض��ر ش��رکت های ب��زرگ 

معدنی س��نگ آهن نی��ز چالش های خاص خ��ود را در زمینه 
قیمت گ��ذاری محص��ولات دارند، موضوعی ک��ه چندین ماه 
 بح��ث روی آن انج��ام ش��ده ام��ا در آخر نتیج��ه ای حاصل 

نشده است.
رئیس انجمن سنگ آهن ایران ادامه داد: در نهایت می توان 
گفت اکن��ون تنها مجموعه  هایی که چرخه تولیدش��ان فراتر 
از سنگ آهن بوده و کنس��انتره، گندله، آهن اسفنجی و حتی 
تولید شمش را در زنجیره تولید خود دارند، وضعیت ایده آلی 

داشته و می توانند به فعالیت خود ادامه دهند.
 اما در مقاب��ل بقیه تولیدکنندگان ک��ه تنها یک محصول 
همچون سنگ آهن یا کنسانتره و... تولید می کنند در شرایط 
خوبی نیس��تند که آن هم ناش��ی از بحث های قیمت گذاری 
دس��توری و مداخله های دولت و حمایت از یک بخش زنجیر 

اس��ت. اکبریان افزود: با افزایش نرخ ارز و از س��وی دیگر بالا 
رفت��ن نرخ م��واد معدنی در بازار جهان��ی، انتظار می رفت که 
تولیدکنن��دگان م��واد معدن��ی از جمله س��نگ آهن بتوانند 
محصولات خود را با نرخ مناسبی به فروش برسانند اما اکنون 
ش��رایط به گونه ای اس��ت که تولیدکننده کنسانتره می بیند 
صرف��ه اقتصادی وجود ندارد ت��ا کوره های خود را برای تولید 

روشن کند.
وی ادام��ه داد: اگر در باقی مانده س��ال دولت این ش��رایط 
را س��اماندهی ک��رده و ب��ه نفی اکثری��ت در زنجی��ره تولید 
سنگ آهن تا فولاد رای دهد، می توان به ادامه فعالیت معادن 
س��نگ آهن و تولید محصولات از آن امید داشت در غیر این 
 صورت میزان تولید نس��بت به س��ال گذش��ته ب��ه طور قطع 

کاهش می یابد.

درآمدزایی از معادن متروک
رونقفضایگردشگریدربخشمعدنبررسیشد

منیر حضوری
خبرنگار

گردش��گری، حوزه ه��ای مختلف��ی را در ب��ر 
می گیرد که موزه معدنی و گردش��گری یکی 
از این حوزه هاس��ت؛ تا آنجا که در کشورهای 
مختل��ف از معدنکاری به عن��وان یک فعالیت 

اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی یاد می شود.
در بس��یاری از مناط��ق معدنی بع��د از اتمام 
فعالی��ت معدنکاری از فض��ای معدن به عنوان 
محلی برای فعالیت ه��ای اجتماعی، فرهنگی 
و حتی اقتصادی اس��تفاده می شود. بر همین 
 اس��اس ایجاد م��وزه معدنی یک��ی از راه های 
کس��ب درآمد و ج��ذب گردش��گر در حوزه 
معدن و توس��عه گردش��گری به شمار می رود. 
در کش��ور ما نیز سازمان توس��عه و نوسازی 
مع��ادن و صنایع معدنی ایران، ش��رکت تهیه 
و تولید مواد معدنی ایران و دانش��گاه ش��هید 
بهشتی از جمله مراکزی هستند که در بخش 

 ژئوتوریس��م و گردش��گری معدن��ی فعالیت 
می کنند.

در بی��ن معادن زغال س��نگ کش��ور،  فعالیت 
معدن کنیج کلای زیراب واقع در شهرس��تان 
س��وادکوه به اتمام رس��یده و به گفته فعالان 
معدنی، معدن یادش��ده این قابلی��ت را دارد 
که به موزه و محلی برای گردش��گری تبدیل 
ش��ود. پیش  از این شرکت تهیه و تولید مواد 
معدنی ایران موفق به اجرای طرح ژئوتوریسم 
و گردش��گری معدن��ی در مجتم��ع پت��اس 
خ��ور و بیابانک ش��ده اس��ت. در حال  حاضر 
این ش��رکت مجتمع معدنی س��رب نخلک و 
شرکت زغال سنگ البرز مرکزی را برای طرح 
ژئوتوریس��م و ایجاد نخستین موزه معدنی در 

ایران در برنامه خود دارد. 
روزنام��ه »روزگار مع��دن« گزارش��ی درباره 
اهمی��ت راه ان��دازی موزه معدن در کش��ور و 
به طور خاص شهرس��تان سوادکوه تهیه کرده 

که در زیر می خوانید. 

ایمی��درو به عن��وان نهاد توس��عه ای بخش معدن 
و صنایع معدنی کش��ور، تاکن��ون در بیش از ۱۰۸ 
شهرس��تان کم برخ��وردار و کمترتوس��عه یافته در 
۸۲ شهرس��تان اقدام به س��رمایه گذاری در قالب ۲ 
اس��تراتژی کلان »توس��عه و توانمندسازی« کرده 

است.
ای��ن س��ازمان ذی��ل ۲ اس��تراتژی کلان خ��ود، 
راهبردهای��ی همچون توس��عه اکتش��افات، معادن 
کوچک و زیربناها و توس��عه صنای��ع معدنی دارای 
مزی��ت را در اولوی��ت ماموریت ه��ای اس��تانی قرار 
داده اس��ت. در ای��ن راس��تا یک��ی از اس��تان هایی 
ش��ده،  گنجان��ده  س��ازمان  برنامه ه��ای  در  ک��ه 
سیستان وبلوچستان به عنوان دومین استان پهناور 

و معدن خیز کشور است.
توسعهصنعتفولاد�

ط��رح ف��ولاد مکران چابه��ار س��اخت مگامدول 
احیای مستقیم ۱.۶ میلیون تنی با مشارکت بخش 
خصوصی و سرمایه گذاری ۱۳۰ میلیون یورو و ۳۰ 
 )HBI( میلیارد تومان با ه��دف تولید بریکت گرم
در ح��ال  حاض��ر ۲۱.۷ درص��د پیش��رفت فیزیکی 
داش��ته است. از سوی دیگر توس��عه فولاد تا سقف 
۱۰ میلیون تن در چابهار با س��هامداری و راهبری 
ایمیدرو در حال انجام اس��ت. شرکت پروژه اجرای 
طرح ب��ا س��هامداری ایمیدرو، ش��رکت های فولاد 
مبارکه اصفهان، معدنی و صنعتی چادرملو، معدنی 
و صنعتی گل گهر، س��رمایه گذاری و توسعه گل گهر 
و س��رمایه اولیه ۳۰ میلیارد تومان در حال تشکیل 
اس��ت. مطالعات این طرح توس��ط ش��رکت مشاور 
خارجی در حال نهایی ش��دن است و پس از انجام 
مطالع��ات، به عنوان یکی از پروژه های اولویت دار در 
این اس��تان برای اجرا انتخاب خواهد شد. علاوه بر 
اقدامات فوق، توس��عه زیربناها در استان سیستان 
و بلوچستان نیز در ش��مار برنامه های ایمیدرو قرار 
دارد. در ای��ن زمینه پروژه اح��داث راه های معادن 
مجتمع های خاش و ایرانش��هر به طول ۵ کیلومتر 
و همچنین پروژه زیرس��ازی و آس��فالت راه معادن 
نوک آب��اد به ط��ول ۳۲ کیلومتر برنامه ریزی ش��ده 

است.
معادنکوچک�

پای��ش معادن این اس��تان در قالب »طرح احیا و 
فعال سازی معادن کوچک کشور« نیز در حال انجام 
اس��ت. بر این اساس تاکنون ۱۰۳ معدن غیرفعال و 
فعال قابل توس��عه در استان شناسایی شده و روی 
۶۷ معدن اقدام کلینیکی صورت گرفته است. سال 
گذش��ته ۱۰ معدن احیا ش��ده و طبق برنامه ریزی 
ص��ورت گرفت��ه، امس��ال ۷ معدن احی��ا و ۳ واحد 

فرآوری در استان احداث می شود.
فعالیتهایاکتشافی�

در حوزه بااهمیت اکتشاف، عملیات اکتشافی در 
ن��وار مرزی و در قالب ۲ فاز شناس��ایی و پی جویی 

انجام شده است.
پ��س از بررس��ی نتای��ج مطالع��ات صحرای��ی و 
آزمایش��گاهی، ۸ محدوده با نام های رودش��ور، لار-

رباط، لادیز، تلخاب، مرز س��ه گانه، ملک سیاه کوه، 
گ��روک، کهنوک و قرقروک در پهن��ه نوار مرزی و 
۴ محدوده صداکی، رگنتوک، پدهی و شاشَ��کی در 
پهنه س��راوان برای ادامه عملیات اکتش��افی شامل 
تهیه نقشه زمین شناسی در مقیاس یک ۲۵ هزارم 
و عملیات حفر ترانش��ه معرفی ش��دند.در اس��تان 
سیس��تان و بلوچس��تان ۵ محدوده آنتیموان برای 
اجرای مراح��ل مختلف عملیات اکتش��اف معرفی 
ش��ده اس��ت. کانس��ار آنتیموان س��فیدابه، کانسار 
آنتیموان لخش��ک، محدوده جلیجه )جنوب معدن 
آنتیم��وان س��فیدآبه(، محدوده حیدرآباد )ش��مال 
معدن آنتیموان س��فیدآبه( و محدوده ژوژ از جمله 
محدوده های معرفی ش��ده است. محدوده های فوق 
در بخش ش��رقی کویر لوت، ش��مال غرب زاهدان، 
جنوب نهبن��دان، جنوب روس��تای حیدرآباد و در 
اطراف معدن آنتیموان س��فیدآبه قرار دارند. با این 
تعری��ف، ایمیدرو متعهد به تحق��ق اهداف معدن و 
صنایع معدنی در اس��تان سیس��تان و بلوچس��تان 
اس��ت و برنامه ها در این استان به طور منظم پایش 
می شود. امید می رود از یک سو با تلاش همکارانم، 
س��ازمان های صنع��ت مع��دن و تج��ارت اس��تان، 
دستگاه های دولتی و شرکت های همکار و از سوی 
دیگر با انسجام و همکاری مستمر بین مجموعه های 
متولی در امر توسعه صنعت و معدن، بیش از پیش 

شاهد رونق تولید و اشتغال در این استان باشیم.

نظرگاه

خداداد غریب پور
رئیس هیات عامل ایمیدرو

ظرفیتجدیدگردشگریسوادکوه

کانیسنگهابهنمایشدرمیآیند

کاهشمشکلاتسرمایهگذارانبامحلیها

تجربهجهانی

راه اندازی نخستین موزه معدنی و گردشگری کشور در سوادکوه خبری جذاب در 
حوزه گردش��گری معدن است. پیش��نهاد استفاده از نخستین معدن زغال سنگ در 
منطقه کنیج کلای بخش زیراب شهرس��تان س��وادکوه در حوزه گردشگری، از اواخر 
دهه ۱۳۸۰ مورد توجه قرار گرفت و در سال ۱۳۹۶ با پیگیری شهرستانی و استانی 
موافقتنامه ای بین شرکت تجهیز و تولید مواد معدنی کشور و دانشگاه پردیس شهید 

بهشتی زیراب منعقد شد. 

مع��دن زغال س��نگ کنیج کلای زیراب در س��ال های ۱۳۱۰ ت��ا ۱۳۱۳ در زمان 
ایجاد راه آهن سراس��ری در شهرس��تان س��وادکوه معرفی شد و در سال های ۱۳۳۸ 
تا ۱۳۴۱ ازس��وی ش��رکت آلمانی و در س��ال ۱۳۴۷ ازسوی شرکت ذوب آهن ایران 
با همکاری کارشناس��ان روس��ی شناسایی و اطلاعات اکش��تافی آن به دست آمد و 
در اوایل دهه ۱۳۵۰ هم بهره برداری از آن و نیز معدن روس��تای کارمزد آغاز ش��د. 
ای��ن مع��دن در محوطه پارک علمی-تحقیقاتی )پردیس زیراب( دانش��گاه ش��هید 

بهش��تی ق��رار دارد. این پارک علمی-تحقیقاتی در به��ار ۱۳۸۱ با حضور وزیر وقت 
علوم و با هدف گس��ترش و تقویت روح پژوهش و تفکر علمی در کش��ور و منطقه، 
کم��ک ب��ه افزایش ثروت در جامعه با اس��تفاده از فن��اوری و صنعت، مرتبط کردن 
مراکز تحقیقاتی و دانش��گاهی با صنعتگران و صنعت )ارتباط صنعت و دانش��گاه( و 
 گسترش علوم و فنون جدید و تمرکززدایی و گسترش حوزه نفوذ علمی و ارتباطی 

دانشگاه، افتتاح شد.

نورالدین رحیمی، نماینده مدیرعامل ش��رکت زغال سنگ 
البرز مرکزی در س��اخت موزه معدنی شهرستان سوادکوه به 
»روزگار معدن« گفت: سال گذشته سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، شرکت تهیه و تولید 
مواد معدنی و دانش��گاه ش��هید بهش��تی تفاهمنامه ای امضا 
کردند تا طرح ژئوتوریسم معدنی را در کشور عملیاتی کنند. 
ایجاد زیرس��اخت و بستر مناس��ب برای توسعه گردشگری و 
ژئوتوریسم به صورت تخصصی از جمله موارد موردتوجه این 

سازمان ها بود.  مشاور اجرایی مدیرعامل شرکت زغال سنگ 
البرز مرکزی با اش��اره به ظرفیت شهرس��تان سوادکوه برای 
رون��ق گردش��گری اظه��ار کرد: در راس��تای طرح توس��عه 
گردشگری، موزه معدنی در سوادکوه راه اندازی می شود. این 
طرح در تونلی که در دوره رضا ش��اه در روستای کنیج کلا از 
توابع بخش مرکزی شهرس��تان سوادکوه در استان مازندران 
ایج��اد ش��ده، اجرایی خواهد ش��د. این معدن زغال س��نگ 
نخس��تین معدنی اس��ت که توسط رضا ش��اه افتتاح شده و 

حدود ۴۰ س��ال اس��ت که زغال آن به اتمام رس��یده است. 
رحیمی درب��اره اقدامات ص��ورت گرفته و در دس��ت انجام 
برای ط��رح موزه معدنی گف��ت: براس��اس برنامه ریزی های 
صورت گرفته کارگاه های مختلفی از جمله استخراج در این 
منطقه ایجاد خواهد ش��د. همچنین قرار اس��ت درون تونلی 
که تاکن��ون متروکه بوده،  نماکاری م��وزه ای صورت گیرد و 
 کانی س��نگ های درون معدن تا عم��ق ۲۵۰ متر به نمایش 

گذاشته شوند. 

نماینده مدیرعامل ش��رکت زغال س��نگ البرز مرکزی در 
س��اخت موزه معدنی شهرستان س��وادکوه با اشاره به اینکه 
موزه معدنی س��وادکوه در ۴ بلوک طراحی  شده، اظهار کرد: 
این موزه ش��امل بخش های تونل، کم��پ، پارکینگ، فضای 
گردش��گری و ورزشی است. قرار است پله های زیادی در این 
محوطه ساخته و فضایی شبیه قلعه رودخان در استان گیلان 
ایجاد ش��ود تا م��ردم ضمن ورزش و کوهن��وردی بتوانند از 

فضای معدن بازدید کنند. 

محمدرض��ا باطنی، رئی��س خانه معدن اس��تان مازندران 
درب��اره اهمیت توجه به م��وزه معدنی ب��ه »روزگار معدن«  
گف��ت: راه اندازی م��وزه معدن و رونق فضای گردش��گری از 
جوانب متعدد حائز اهمیت است که از مهم ترین آنها می توان 
به جنبه های اقتصادی و ایجاد اشتغال، فرهنگی و اجتماعی 
اش��اره کرد. همچنین اس��تفاده بهینه از فضای تخریب شده 
و بلااس��تفاده مع��دن و اهمیت حفاظ��ت از منابع طبیعی و 
محیط زیس��ت بع��د از معدنکاری از دیگر مواردی اس��ت که 

جذابیت موزه معدنی را زیاد می کند. 
رئیس خانه معدن اس��تان مازندران تصریح کرد: آش��نایی 
جامع��ه با بخش مع��دن و دش��واری های کار در آن موجب 
گس��ترش فرهن��گ معدنی کش��ور می ش��ود و در نتیجه از 
مشکلات سرمایه گذاران با بومیان که ناشی از ضعف آشنایی 
آنه��ا با بخش مع��دن و ظرفیت ه��ای اقتصادی آن اس��ت، 
می کاه��د و موجب افزایش امنیت س��رمایه گذاری در بخش 

معدن خواهد شد.
باطن��ی درباره ل��زوم راه ان��دازی موزه معدنی در کش��ور 
تصریح کرد: موزه معرف س��بک زندگی و رفتار گذش��تگان 
اس��ت. با مش��اهده یک موزه متوجه می ش��ویم که انسان ها 

چگونه زندگی و برای زیس��تن ت��لاش کرده اند.  رئیس خانه 
معدن اس��تان مازندران با اش��اره به نحوه آشنایی با زندگی 
معدنکاران با راه اندازی موزه معدنی گفت: معدنکاران از جمله 
انس��ان های تلاشگر در گذشته  بودند و بازدید از موزه معدنی 
باعث می ش��ود متوجه ش��ویم مواد معدنی با چه مشکلات و 
چه روش های دش��واری از معادن زیرزمینی و روباز استخراج 

شده اند. 
او با اشاره به معادن زغال سنگ کشور گفت: راه اندازی موزه 
معدنی در معادن زیرزمینی زغال س��نگ به ما نشان می دهد 
ک��ه در روزگاران قدیم تهویه، حفظ و نگهداری، اس��تخراج 
زغال س��نگ، تعداد پرسنل، حمل ونقل، ادوات کار و... به چه 

صورت بوده و معدنکاران با چه دشواری هایی کار کرده اند. 
باطن��ی با اش��اره به توانمندی ه��ای اس��تان مازندران در 
زمینه تولید زغال س��نگ اظهار کرد: مازندران دومین ذخیره 
زغال س��نگ کش��ور را در خود جای داده اس��ت. این استان 
از زمان تاس��یس و راه اندازی راه آهن سراسری تامین کننده 
زغال س��نگ لکوموتیوهای راه آهن ب��وده و قدمت دیرینه ای 
دارد. این اس��تان معادن متروکه و قابل بازسازی زیادی برای 

ایجاد موزه و رونق فضای گردشگری در اختیار دارد. 

رئیس خانه معدن اس��تان مازن��دران ادامه داد: طبیعت و 
آب وهوای منطقه سوادکوه به لطافت و جذابیت موزه معدنی 
برای جذب گردش��گران معدنی می افزاید. همچنین نزدیکی 
به راه آهن، جاده ارتباطی تهران-ش��مال و شهرهای شمالی 
کش��ور جاذبه این منطقه را افزایش می دهد. باطنی با اشاره 
ب��ه اقدامات انجام ش��ده روی معدن کنی��ج کلا و برنامه های 
س��ازمان های مربوطه برای تبدیل آن به موزه معدنی اظهار 
کرد: دانشگاه شهید بهشتی به همراه ایمیدرو و شرکت تهیه 
و تولید مواد معدنی س��عی کرده اند نخستین موزه معدنی را 
در مازندران راه اندازی کنند. با بررسی های انجام شده معدن 
کنیج کلا در زیراب در آینده ای نزدیک تبدیل به موزه معدنی 
خواهد ش��د. رئیس خانه معدن اس��تان مازندران با اشاره به 
اهمیت ج��ذب توریس��ت و درآمدزایی از ای��ن محل گفت: 
بازس��ازی معادن متروکه و تبدیل آنها به فضای گردشگری 
علاوه بر ایجاد اش��تغال برای اهالی آن منطقه، موجب جذب 
توریس��ت به کشور نیز خواهد ش��د که برای اقتصاد سودآور 
اس��ت. او تصریح کرد: فضای معدن حالت خاص و رمزآلودی 
دارد که برای بازدید کنندگان هیجان انگیز اس��ت و می تواند 
نظر بسیاری از گردشگران داخلی و خارجی را به خود جلب 

کند. به  این  ترتیب شاهد ارزآوری و رونق اقتصادی در کشور 
خواهیم بود.  باطنی با اش��اره به وضعیت دیگر کش��ورها در 
حوزه گردشگری معدن و ایجاد موزه معدنی تصریح  کرد: در 
اغلب مناطق دنیا اس��تفاده از فضای معادن بهره برداری شده 
ب��ا راه اندازی موزه، هتل، دریاچه مصنوعی، پارک جنگلی و... 
درآمدزایی بالایی ایجاد کرده اس��ت. او گفت: معادن قدیمی 
و متعدد زیادی در دنیا تبدیل به موزه و فضای گردش��گری 
ش��ده اند. این امر علاوه بر درآمدزایی و ایجاد اشتغال در آن 
کشور ها، معضل بازسازی محل معادن به ویژه معادن متروکه 
را به نحو احسن حل می کند؛ به طور مثال می توان به معدن 
نمک ویلیچکا در لهس��تان اشاره کرد که یکی از بزرگ ترین 

موزه های معدنی جهان است. 
رئیس خانه معدن استان مازندران خاطرنشان کرد: باتوجه 
به اینکه ایران از نظر منابع معدنی غنی اس��ت، می توانیم به 
س��مت جذب گردش��گر در این حوزه حرکت کنیم. ایران با 
داشتن معادن قدیمی متعدد در نقاط مختلف از جمله سرب 
نخلک، نمک س��منان، فیروزه خراس��ان و بسیاری از معادن 
متروکه ظرفیت ویژه ای در رونق موزه معدنی و گردش��گری 

دارد که می تواند موجب ایجاد رونق اقتصادی شود. 

هزار و ۵۰۰ س��ال قبل از میلاد مس��یح، بابلِی ها نقره 
را به عنوان واحد پول خود اس��تخراج کردند و ۳ هزار و 
۴۰۰ س��ال قبل از میلاد مسیح مصریان در شبه جزیره 
س��ینا اقدام به استخراج فیروزه می کردند و ایرانیان هم 
۶ هزار س��ال قب��ل، کاریزهایی تا ط��ول ۶۰ کیلومتر را 
در انحصار خود داش��تند و معادن زغ��ال، طلا، نمک و 
س��نگ های زینت��ی و قیمتی هم دارای س��ابقه هزاران 
س��اله اس��ت. با ای��ن همه کش��ورهای مختل��ف جهان 
در ح��وزه بهره ب��رداری از معادن متروکه برای توس��عه 
گردش��گری از ای��ران بس��یار جلوتر هس��تند. در ادامه 

 به چن��د نمونه گردش��گری معدن��ی در جهان اش��اره 
می کنیم: 

- در مع��دن »س��لدام س��ین«، بازدیدکنن��دگان امکان 
فعالیت ه��ای اس��تخراج دارند و برای ۳ ماه در س��ال، تور 
گردش��گری برگزار می ش��ود و معدنکاران قدیمی به ارائه 

توضیحات می پردازند.
- گردش��گران می توانن��د ت��ا عمق ۳۰۰ مت��ری معدن 
زغال سنگ »کوئین آریزونا« وارد  شوند و در طول هفته هم 

۴ تور گردشگری برای آن برگزار می شود.
- بازدی��د از »مع��دن ط��لای کانتری ب��وی« در قل��ب 

کوه های راکی و تا عمق ۳۰۰ متری با رعایت موارد ایمنی 
امکان پذیر است. 

- مع��دن الماس »کیمبرلی« در افریقای جنوبی ش��امل 
یک معدن روباز و یک معدن زیرزمینی اس��ت؛ معدنی که 
بعد از ۴۳ س��ال فعالیت در فهرست متروکه ها قرار گرفته 
است. عرض این معدن ۴۶۳ و عمق آن ۲۴۰ متر است که 

اکنون ۱۷۵ متر آن قابل مشاهده است.
- سالانه بیش از ۲ میلیون نفر از معدن نمک »ولیچکا« 
لهستان بازدید می کنند. این معدن دارای راه پله های چوبی، 
مجسمه ها و لوسترهای نمکی و نمایشگاه تاریخ نمک است.

سخنپایانی...
ای��ران با داش��تن معادن قدیمی متع��دد در نقاط مختلف کش��ور از جمله 
مازن��دران، اصفهان، س��منان، خراس��ان و... ظرفیت وی��ژه ای در رونق موزه 
معدنی و گردشگری این حوزه دارد. باتوجه به اینکه کشور ایران از نظر منابع 
معدنی غنی اس��ت و بعضی از معادن به پایان حیات خود رسیده اند، توجه به 
گردش��گری معدن و رونق موزه معدنی می تواند به رشد اقتصادی کمک کند. 
معدن زغال سنگ کنیج کلا واقع در شهرستان سوادکوه در استان مازندران از 
جمله معادنی است که از زمان رضا شاه فعال بوده و مدت ها است حیات آن به 
پایان رسیده است. مسئولان مربوطه در تلاش هستند تا این معدن را به عنوان 
نخستین موزه معدنی فعال کنند. راه اندازی چنین مکانی ضمن اشتغال آوری 

موجب توسعه اقتصادی نیز خواهد شد. 

اقدامات توسعه ای 
ایمیدرو
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نماینده مردم اصفهان در مجلس ش��ورای اسلامی گفت: 
متأسفانه با مسئله خام فروشی در فولاد مواجه هستیم که 
قرار اس��ت با پروژه ای با عنوان »نورد گرم« از خام فروشی 
جلوگیری ش��ود. این پروژه همچنین می تواند در توس��عه 

صنایع فولادی مؤثر باشد.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان، 
امیرحس��ین بانک��ی پورفرد درب��اره نق��ش و تأثیرگذاری 
ف��ولاد مبارکه اصفه��ان در خودکفایی کش��ور در صنعت 
ف��ولاد گفت: صنعت فولاد یکی از صنایع اصلی کش��ور به 

 ش��مار می رود و نقش مهمی در توس��عه و پیشرفت کشور 
ایفا می کند.

وی اف��زود: یکی از مجموعه های مه��م و بزرگ فولادی 
کش��ور، همین فولاد مبارکه اصفهان اس��ت. سال ۸۰ بود 
که رهبر معظم انقلاب اس��لامی در سفرشان به اصفهان، از 

مجموعه فولاد مبارکه اصفهان بازدید کردند. 
این ش��رکت مجموعه بزرگی اس��ت که در سطح ملی از 

اثرگذاری بسیار زیادی برخوردار است.
ش���ورای  مج�ل��س  در  اصف�ه��ان  م��ردم  نماین����ده 

اس���لامی تأکی�د ک���رد: فولاد مبارکه اصفه��ان از صنایع 
ب��زرگ و مهم در بخش صنعت فولاد به ش��مارمی رود، اما 
در این س��ال ها با حواشی بس��یاری همراه بوده و اگر این 
حواشی وجود نداش��ت، قطعا عملکرد و کارکرد این واحد 
 صنعت��ی بهت��ر از امروز و گ��ردش مال��ی آن چندین برابر 

فعلی  بود. 
بااین حال این ش��رکت خدمات ملی و منطقه ای بسیاری 

داشته که درخور تحسین است.
بانکی پورفرد با اشاره به خام فروشی در بخش فولاد گفت: 

متأسفانه با مسئلۀ خام فروشی در فولاد مواجه هستیم که 
قرار اس��ت با پروژه ای با عنوان »نورد گرم« از خام فروشی 

جلوگیری شود.
این پروژه همچنین می تواند در توس��عه صنایع فولادی 

موثر باشد.
ب��ه گفته او، فولاد مبارکه از محصولات بس��یار متنوعی 
برخوردار اس��ت و در حوزه فولاد جایگاه برجسته ای دارد. 
این ش��رکت همچنی��ن در بحث خودکفای��ی تولید فولاد 

بسیار تأثیرگذار بوده است.

گامبلندفولادمبارکهاصفهاندرجلوگیریازخامفروشی
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گروه معدن

مواد اولیه در زنجیره فولاد باید به تناس��ب و 
عدالت بین همه زنجیره تقسیم شود. متاسفانه 
بخش��ی که فولادس��ازان نام دارند و در وسط 
زنجی��ره فولاد قرار گرفته اند، منافع اول و آخر 
زنجی��ره را رعایت نمی کنند. ب��ه این معنا که 
مواد اولیه )آهن اس��فنجی( را با نرخ دستوری 
و حدود ۵۰ درصد نرخ جهانی در اختیارش��ان 
قرار می دهن��د و ابزارهای بازدارندگی ش��امل 
امنی��ت صادراتی را برای زنجی��ره اول تعریف 
کردن��د که مواد اولیه آنها تهیه ش��ود. از جایی 
که مواد اولی��ه را ریالی می گیرند و از ۲۴ هزار 
تومان سوبس��ید دولتی برخوردار هستند و در 
رای نهایی و در رأس هس��تند، توقع این است 
ک��ه حداقل در وس��ط زنجیره و فولادس��ازان، 
محص��ولات خود را ریالی و ب��ا درصدی از نرخ 

ریالی در داخل کشور به فروش رسانند. 
در همین زمینه گفت وگوی »می متالز«  با 
احمد رضوی نیک، رئیس انجمن نوردکاران به 

شرح زیراست:
اه�داف نوردکاران از تش�کیل انجمن  �

نوردکاران فولادی ایران چیست؟
اهداف��ی که در این انجمن پیگیری می کنیم 
این است که رسته نورد تولیدی کشور جایگاه 
امن و متولی داش��ته باشد. بیش��تر نوردکاران 
بخش خصوص��ی هس��تند و ۹۰ درصد فولاد 
مقاط��ع و محصولات نهایی کش��ور در اختیار 
نوردکاران بخش خصوصی است. حدود ۷ تا ۹ 
درصد تولید محصولات نهایی )میلگرد، تیرآهن 
و غی��ره( در اختیار بخش دولت��ی و خصولتی 
اس��ت. طبق قان��ون از مجلس، ات��اق بازرگانی 
و نهاده��ای مربوطه درخواس��ت کرده ایم همه 
واحدهای نورد کش��ور اعم از بخش خصوصی 
و دولت��ی، همه واحدهای نورد گرم و س��رد و 
واحدهایی ک��ه نورد تخت )ورق ه��ای عظیم، 
صنعت��ی، انواع ش��افت ها، میله ه��ا و...( تولید 

می کنند، عضو ما شوند.
یکی از دلایل تش��کیل انجمن ن��وردکاران، 
تبعیض ش��دید در انجمن ف��ولاد ایران بود که 
دولتی ها و خصولتی ها در آنجا بودند در وس��ط 
زنجیره، بخش عظیمی به نام فولادسازان کشور 
ب��ود که در ید بخش دولت��ی و خصولتی بود و 

منافع را به نفع خودشان برده بودند.
انجمن فولاد قبلا اعضای مختلفی داشت. از 
اعضای فعال و پیوسته، بیشتر کرسی ها متعلق 
به نوردکاران بود. در حقیقت موسسان انجمن 
فولاد، نوردکاران بودند. به دلیل تبعیض منافع 
ش��دید به ویژه در ۳ س��ال اخیر، م��ا را بر آن 
داشت که جدا شویم و پیگیر حقوق نوردکاران 
باش��یم. انجمن نوردکاران تاسیس شده و ما به 
دنبال مواد اولیه هس��تیم. ش��مش یا ورق در 
دسترس نیست، هر خودرو ۸۵۰ کیلوگرم ورق 
نی��از دارد. نرخ هر کیلو ش��مش درب کارخانه 
۸۶۰۰ تومان اس��ت و با عرض��ه قطره چکانی 
در بازار توس��ط عوامل شرکت ها و شرکت های 
اقماری ش��ان، این محصول تا مرز کیلویی ۲۳ 
هزار تومان دست مشتری می رسد، اما مشتری، 
تولیدکننده دس��ت آخری را مقص��ر می داند. 
بعضی مواقع، مقصر دانستنش��ان به حق است، 
بعضی مواقع هم به حق نیست. متاسفانه گروه 
هایی را داریم که زنجیره فولاد را به طور کامل 
در اختیار دارند. برخی فولاد سازان با مهندسی 
عرضه قطره چکانی شمش و مهندسی قیمت، 
حدود یک پنج��م این میزان را عرضه کرده اند 
و ن��رخ آن را ۳۵ درصد بیش��تر از نرخ جهانی 
فروخته اند. کشوری که ۲۲ میلیون تن شمش 
تولی��د دارد و ص��د درصد مواد اولیه ش��مش، 
داخلی و ریالی اس��ت و نص��ف نرخ جهانی و با 
استفاده از سوبسید می خرد، اما محصول خود 
را با نرخ جهانی و دلار گره می زند و با نوسانات 
نرخ ارز، ملتی را بیچاره می کند. این روند باعث 
ریزش شدید اشتغال، تعدیل تولید و در نهایت 

ضربه به مصرف کننده نهایی در کشور است.
از خری�د در ب�ورس کالا ت�ا تبدیل به  �

محصول چقدر هزینه می شود؟

از زمان خرید ش��مش به عنوان ماده اولیه تا 
زمانی که این مواد به کارخانه برس��د ۷ درصد 
ب��ه عنوان هزینه حمل تا کارخانه و این به این 
معنی است که حدود ۱۵ درصد از زمانی که از 
بورس کالا می خریم، به انضمام کارمزد بورس 
تا کارخانه نوردکار ۱۶ درصد اضافه می ش��ود. 
طبق قانون، ۱۱ درص��د نرخ مابه التفاوت بین 
محص��ولات نهای��ی و م��واد اولیه از س��ال ۹۶ 
تاکنون ثابت بوده اس��ت. این در حالی اس��ت 
ک��ه هزینه کارگر و انرژی، چندین برابر ش��ده 
اما نوردکاران محصولات خود را با حداقل مابه 
التفاوت )۸-۹درصد( بدون رقابت در بورس کالا 
به فروش رس��انده اند. یکی از تبعیض هایی که 
بورس کالا قائل شده این است که شرکت های 
عمدت��ا دولت��ی و خصولتی ب��دون هیچ گونه 
گارانتی و تضمینی، کد بورس کالایی می گیرند 
و عرض��ه خود را در ب��ورس انجام می دهند در 
حالی که ش��رکت های خصوصی و نوردکاران، 
برای دریافت کد بورسی باید ضمانت نامه های 
بانکی بدهند که این مسئله یک سنگ اندازی 
بزرگ برای آنهاس��ت. چرا که آنها یا نقدینگی 
ندارند یا وام و قرض می گیرند یا چک برگشتی 
و مس��ائل مالیاتی و بانکی دارند که نمی توانند 
تضامی��ن بانکی بگیرند. ۵۰ درصد مش��کلات 
برای نوردکاران ایجاد ش��ده است. پیشنهاد ما 
این است که بورس کالا این تبعیض را بردارد و 
به صورت یکنواخت، ابتدا بستر و شرایط ورود 
نوردکاران به بورس را فراهم کند، س��پس آنها 

محصول را در بورس عرضه کنند.
همه عرضه کنن�دگان در ب�ورس کالا  �

مش�مول ای�ن قان�ون می ش�وند و چرا بر 
عرضه در بورس کالا اصرار دارید؟

بس��یاری از محص��ولات ف��ولادی را بورس 
نمی پذی��رد و در ب��ورس کالا عرضه نمی کند. 

مانند لوله و پروفیل، تولیدات انواع بشکه.
در واقع عمدت��ا کالاهایی باید در بورس کالا 
عرضه ش��ود که اقتصاد را دچار چالش می کند 
یا ضرب��ه بزنند و به نحوی ران��ت ایجاد کنند. 
ب��ورس کالا یعن��ی محل عرض��ه و مارکتینگ 
کالاهایی که به صورت شفاف و با قیمت گذاری 
آزاد عرضه شود. عرضه محصولی مانند میلگرد 
اساس��ا در بورس کالا اشتباه است چون فروش 
آن به صورت مویرگی است و آخرین محصول 
نهایی اس��ت به این معنا که مشتریان میلگرد 
اغلب پروژه های س��اختمانی هستند. چه چیز 
پروژه س��اختمانی را می خواهی��د رصد کنید؟ 
اما خریداران ش��مش باید رصد ش��وند که این 
رانت اس��ت یا نه. خریداران شمش چه کسانی 
هستند؟ ش��رکت های تولیدکننده میلگرد. این 
موضوع به ضرر ماس��ت ام��ا می خواهیم قانون 
رعایت شود. ما می گوییم که آنچه فولادسازان 

ش��مش تولید می کنند باید به عرضه در بورس 
کالا ملزم شوند.

حتی صادراتی ها؟ �
بله. یعنی اگر گرمی تولید می ش��ود همه در 
بورس کالا عرضه ش��ود. هم��ه زنجیره باید در 
بورس باشد. باید ساختارش درست شود یعنی 
ب��ورس از ش��رایط حاکمیتی که ب��رای برخی 
ش��رکت ها ایجاد کرده، خارج ش��ود و نظارت 
بس��یار دقیق گذاشته ش��ود و به معنای واقعی 
محل امن عرضه کالا شود و آن مصوبات رعایت 
ش��ود نه اینکه ب��ورس محل تبعی��ض، ایجاد 
رانت و یکسونگری باش��د. بورس کالا وقتی ۳ 
فولادساز برآن س��یطره قطعی داشته باشد، از 
آن پشتیبانی می کند، نرخ آن ۳۵ درصد بالای 
نرخ جهانی می شود و معاملات ابطال نمی شود. 
چند روز پی��ش، معاملاتی که کف نرخ فروش 

شد، بورس ابطال کرد.
این خلاف قانون اس��ت. اما ۳۰ درصد تخلف 
ب��الای آن را ابط��ال نک��رد. در میلگرد، بورس 
قیمت های بالا را ابطال کرد، نرخ کف را عرضه 
کرد. ای��ن عمل تبعیض آمیز اس��ت. بورس از 
ش��رکت های دولتی تضامین بانکی برای عرضه 
کالا نمی خواهد اما از بخش خصوصی می گیرد 
و باعث می ش��ود نتوانن��د در بورس کالا عرضه 

کنند.
مشکل نوردکاران در تامین مواد اولیه  �

چیست؟
اگر بخواهیم نظ��م و انضباط مالی بازار را به 
هم بزنیم، یکی از آنها میزان تناس��ب عرضه و 
تقاضاس��ت. اگر عرضه و تقاضا تناسب نداشته 

باشد، دچار هیجان و حباب قیمتی می شوید.
اگر در کشورهایی باشیم که استاندارد مالی 
واقتصادی دارند، این هیجان کمتر پیش می آید 

اما باعث طولانی شدن نقدینگی می شود. 
در کشور ما که هر روز نوسانات شدید داریم 
و هیچ گون��ه برنامه بلندم��دت نداریم، برنامه 
کوت��اه مدت هم نداریم. برنامه م��ا در اقتصاد، 
برنامه های پارتیزانی و تا ۱۰ صبح فردا اس��ت، 
پس از آن هیچ کس نمی تواند تش��خیص دهد. 
ب��ه وزارتخان��ه زن��گ می زنی��م می گوییم چه 
قیمتی را برای ش��مش اع��لام کنیم تا فروش 

رود، می گویند نمی دانیم.
میزان عرضه زمانی که از تقاضا پیشی گیرد، 
در داخل کش��ور خود به خ��ود بازار دچار افت 
می ش��ود و قیمت ها نرمال می ش��ود. اما زمانی 
که تقاضا از عرضه پیش��ی گیرد، قیمت ها بالا 
م��ی رود، احتکار ایجاد می ش��ود ران��ت ایجاد 
می ش��ود، ران��ت اقتص��ادی، ران��ت اجتماعی، 
رانت مالی فراوان می ش��ود. بنابراین فقط این 
نیس��ت ک��ه بگوییم فق��ط کالاها گران ش��ده 
بلکه به تبعات اجتماعی وصل می ش��ود. کارگر 

کارخانجات بیکار می ش��ود، آمار جرم و فس��اد 
در ش��هرها زیاد می ش��ود و قربانیان اجتماعی 
زیاد می ش��ود. قربانیان اجتماع��ی، متهمینی 
هس��تند که در دادگاه برای نخستین بار پرونده 
برایشان درست شده است. در جایی که بتوانیم 
عرضه و تقاض��ا را برابر کنیم می توان روی آن 

سرمایه گذاری کرد و بلندمدت فروش داد.
در کش��ور م��ا متاس��فانه ب��ا وج��ود اینکه 
۱۰۰درصد مواد اولیه فولاد، ایرانی و ۵۰ درصد 
با ن��رخ جهانی و به ریال و با نرخ دس��توری و 
تکلیفی دولت از بخش معدن گرفته می ش��ود 
و به بخش میانی فولادس��از داده می ش��ود اما 
در بخ��ش میانی، نرخ فولاد را به نرخ دلار گره 
می زنند. این کار اش��تباه است وقتی مواد اولیه 
ریالی خریداری می شود و براساس درصدی از 
نرخ شمش از نرخ سنگ آهن یا برعکس، از نرخ 
محصول نهایی عرضه می ش��ود نرخ شمش نیز 
باید ریالی در بورس تعریف شود. اما از آنجایی 
که زور مافیا در کش��ور زیاد اس��ت، آمده اند از 
وس��ط زنجیره، نرخ پایه و مبنای قیمت گذاری 

اول و آخر گذاشته اند.
شاخص شمش، فخوز است؟ �

بله
پس شما مخالف این روش هستید؟ �

۱۰۰درص��د. این روش از ابت��دای خط یک 
روش��ی را گرفته اید و در آخر می خواهید تونل 
بزنید اما زمانی که می خواهید به تقاطع برسید 
با اختلاف ۵۰-۶۰ مت��ری، تونل ها در می آید. 
یعنی از اول زنجیره می رس��ید به فولادس��از و 
در یک س��طحی می مانید و دوباره از فولادساز 
تا خط نهایی یک پلکان و ارتفاعی ایجاد ش��ده 
اس��ت که همی��ن پدیده یک فاصل��ه رانت در 

کشور ماست.
راهکارتان چیست؟ �

راهکار این اس��ت که قیمت گذاری محصول 
نهایی از محصول میانی برداشته شود. یا بیایند 
از سنگ آهن قیمت گذاری کنند. راهکارش این 
اس��ت که سنگ آهن در بورس کالا عرضه شود 
و از نرخ جهانی تبعیت کند. چون س��نگ آهن 
م��ا ۵۰ درص��د زی��ر ن��رخ جهانی اس��ت این 
فاصله ایجاد شده اس��ت اگر فولاد ساز ما نرخ 
س��نگ آهن را به نرخ برزیل بخ��رد این فاصله 
از بی��ن می رود. یعنی آن سوبس��ید و آن گپ 
در نهای��ت بر می گردد ب��ه جیب مصرف کننده 
نهای��ی در انته��ای زنجی��ره. برای ی��ک دوره 
 زنجیره، فولاد دچار هیجان می ش��ود اما برای 

یک بار است.
شما می گویید این زلزله بهتر است... �

بل��ه. ۱۰۰ درصد. این زلزله یک بار در س��ال 
ایجاد می شود با ۴ ریشتر اما درحال حاضر شما 
ه��زاران پس زلزله داری��د. آن پس زلزله ناامن 

می کند.پیش��نهاد ما این اس��ت که سنگ آهن 
در ب��ورس کالا عرضه ش��ود و کل محصولات 
)ش��مش، اس��لب و بلوم( و محصولات تخت و 

طویل در بورس کالا عرضه شوند.
در پایین زنجیره، واحدهای پایین دستی هر 
چه نیاز بود، واحده��ای میانی موظفند عرضه 

کنند و اولویت با مصرف داخلی است.
معتقدند  � بالادس�تی  تولیدکنن�دگان 

اشتغال زیادی ایجاد می کنند
این را قبول ندارم اینها بهانه است اشتغال در 
همه زنجیره وجود دارد. وقتی در زنجیره فولاد 
در حوزه پایین دس��تی حدود ۲۵ میلیون تن 
ظرفیت تولی��د داریم آیا این را قبول دارید که 
به میزان ۲۵ میلیون تن ظرفیت تولید اشتغال 
داریم به ش��رطی که مواد اولیه ما برس��د؟ در 
قس��مت میانی فولاد ما ظرفی��ت خالی نداریم 
در حوزه ن��ورد درحال حاض��ر ۱۵ میلیون تن 

ظرفیت خالی داریم.
م��ا تضمین داده ایم به دول��ت محترم که به 
جای یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار، حاضریم 
۴ میلیارد دلار ارز تحویل دهیم. در مقابل مواد 
اولیه ما را در داخل تامین کنید ما ارز صادراتی 
را کمتر از ۲ ماه و با ۲۰ درصد به عنوان پیش 

تحویل می دهیم.
چه ضمانتی برای اجرای این کار است؟ �

بل��ه. اگر این کار را نکردی��م جلوی صادرات 
م��ا را بگیرن��د. ضمن اینکه ما ی��ک گام بالاتر 
رفتی��م. گفتیم هر ش��رکت ۱۰ درصد تضمین 
گارانتی اعتباری دهد. ۲۵ درصد اشتغال جدید 
در سراسر کشور ایجاد می کنیم. ما در مجلس 
ب��ه آقای نیک��زاد تعه��د دادیم. ایش��ان گفت 
ن��رخ بازار فولاد را پایین بیاورید. گفتیم ش��ما 
حمایت کنید ش��مش را در کشور، ما کمتر از 
۲۵ روز میلگ��رد را دوباره به زیر ۶ هزار تومان 
می رسانیم. وقتی عرضه و تقاضا برابر باشد، در 
بورس کالا ش��مش را ۱۰۲۰۰ تومان می دهید 
ب��ا کرایه حمل و ارزش افزوده، ۱۱ هزار تومان 

تمام می شود.
ش�ما قائل هس�تید ب�ه اینک�ه تولید  �

ش�مش و محص�ولات میان�ی، هزینه های 
سرباره زیادی برای آن ایجاد نشده؟ یعنی 
قائ�ل هس�تید از طریق سوبس�ید تامین 

می کنند؟
من معتق��دم ک��ه واحدهای فولادس��از ما، 
علاوه ب��ر ۲۴ ه��زار میلی��ارد تومان سوبس��ید 
س��الانه، یک س��وم درآمدش��ان س��ود است. 
آم��ار سودش��ان را در ک��دال ب��ورس ببینید. 
ش��رکتی مثل ذوب آهن پارس��ال به اندازه ۲۰ 
سال گذش��ته س��ودآوری داش��ته. در مقابل، 
شرکت های خصوصی و نوردکار را می بینیم که 

پارسال در ضرر بودند.

سنگ آهن در بورس کالا عرضه شود
رئیس انجمن نوردکاران فولادی ایران: 

جذبمنابعانسانی
مهمترینسرمایهگذاری
بلندمدتفولادخراسان

مدیرعام��ل فولاد خراس��ان همزمان ب��ا برگزاری 
هفتمین آزمون اس��تخدامی این ش��رکت، شایس��ته 
گزین��ی و جذب منابع انس��انی توانمن��د را مهم ترین 
س��رمایه گذاری بلند مدت این شرکت خواند و افزود: 
کارکنان، مهم ترین س��رمایه شرکت به شمار می رود 
ک��ه تحقق چش��م اندازهای بلندم��دت و تولید پایدار 

مجموعه وابسته به عملکرد و کارآمدی ایشان است.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ش��رکت مجتمع فولاد 
خراس��ان، کس��ری غفوری  در حاش��یه بازدید از این 
آزمون، در دانش��گاه فردوسی مشهد گفت: از آنجاکه 
مهم ترین سرمایه یک شرکت، منابع انسانی آن است، 
توجه ویژه به فرآیند جذب نیرو، نوعی سرمایه گذاری 
بلندم��دت ب��رای آینده ش��رکت به ش��مار می رود و 
نق��ش مه��م نیروی انس��انی در موفقیت ه��ا و تحقق 

مأموریت های سازمانی انکارناپذیر است.
وی افزود: فولاد خراسان هم راستا با مسئولیت های 
اجتماع��ی، نظ��ام جذب خ��ود را به ص��ورت علمی، 
نظام مند و مبتنی بر شایس��تگی، رعایت عدالت و نیز 
ایجاد فرصت برابر و برگزاری رقابتی علمی، بی طرفانه 
و عادلانه، با هدف تناسب بیشتر شغل و شاغل طراحی 

کرده است.
غف��وری با بی��ان اینک��ه آزمون اس��تخدامی برای 
ج��ذب ۲۴۴ نف��ر از جوان��ان تحصیل ک��رده و دارای 
دان��ش و تخص��ص در مقاطع تحصیل��ی دیپلم، فوق 
دیپل��م و لیس��انس برنامه ریزی ش��ده اس��ت، گفت: 
امی��دوارم همکاران جدید الاس��تخدام با حضور خود 
در جم��ع خانواده بزرگ فولاد خراس��ان روحی نو در 
پیک��ره س��ازمان دمیده و در کنار هم��کاران باتجربه 
 و متخص��ص، بالندگ��ی س��ازمان را بی��ش از پی��ش 

ارتقا دهند.
مدیرعام��ل مجتمع فولاد خراس��ان با بیان این که 
ب��ه لطف پروردگار متعال »اش��تغالزایی پایدار« یکی 
از دس��تاوردهای مهم فولاد خراس��ان است، افزود: در 
راستای تحقق این مهم، در مجموعه فولاد خراسان و 
شرکت های پیمانکاری این مجموعه هم اکنون بالغ بر 
۲۵۰۰ نفر مشغول به کار می باشند که بالغ بر ۹۰درصد 
ایشان را نیروهای بومی استان خراسان رضوی و غالبا 
از میان جوانان تحصیل کرده شهرستان های نیشابور، 

فیروزه و زبرخان تشکیل می دهند.
کس��ری غفوری زم��ان اعلام نتای��ج آزمون کتبی 
را ظ��رف ک��م تر از یک ماه آینده اع��لام کرد و افزود: 
۲پروژه جدید در برنامه توس��عه ش��رکت تعریف شده 
ک��ه راه ان��دازی کارخانه ۲.۵ میلیون تنی کنس��انتره 
س��نگ آهن در س��نگان مهم ترین اولویت توسعه ای 

شرکت به شمار می آید.
مدیرعامل فولاد خراس��ان با اشاره به موفقیت های 
اخی��ر این بن��گاه اقتصادی در تامی��ن، تولید، فروش 
و رش��د س��وددهی گفت: به کارگیری هم��کاران تازه 
استخدام و ملحق شدن این جوانان برومند به خانواده 
فولاد خراس��ان، یکی از توفیقات ارزنده یک  سال اخیر 

در شرکت است.
فری��دون صبوریان، مع��اون منابع انس��انی و امور 
اجتماعی فولاد خراس��ان نی��ز در این باره اظهار کرد: 
فولاد خراسان برای جذب نیروی انسانی مورد نیاز در 
طرح های توسعه و نیز جایگزینی نیروهای بازنشسته 
در ی��ک س��ال اخیر، با هدف رعای��ت اصول عدالت و 
شایس��ته س��الاری و نیز ایجاد فرص��ت برابر و رقابت 
عادلان��ه، کارکنان خ��ود را از طری��ق آزمون ورودی 
برمی گزین��د و برای اینکه این آزمون به لحاظ کمی و 
کیفی از سطح علمی قابل قبولی برخوردار باشد، مانند 
ادوار پیشین، آزمون را توسط یکی از مراکز دانشگاهی 
معتب��ر طراحی و برگزار کردیم. وی افزود: با توجه به 
اینکه دانش��گاه صنعتی امیرکبیر به عنوان مجری این 
آزمون از تجربه و دانش کافی در این زمینه برخوردار 
اس��ت، طراح��ی و تهیه س��ؤالات، برگ��زاری آزمون، 
حفاظ��ت و امنی��ت س��وال ها و رعای��ت پروتکل های 
بهداش��تی به این دانشگاه واگذار شد که این دانشگاه 
معتبر با همکاری دانش��گاه فردوسی مشهد، به عنوان 
قطب علمی اس��تان، آزمون را برگزار کردند. صبوریان 
با بیان این که آزمون اس��تخدامی فولاد خراس��ان در 
۱۸ رش��ته برگزار ش��د افزود: از میان ۴هزار داوطلب، 
۲۴۴ نف��ر از طریق برگزاری آزمون کتبی )دانش��ی(، 
مصاحب��ه تخصص��ی، مصاحبه روان ش��ناختی، طب 
 صنعت��ی و گزین��ش، جذب مجتمع فولاد خراس��ان 

می شوند. 
معاون منابع انس��انی و امور اجتماعی این ش��رکت 
در پاس��خ به اینکه »چرا آزمون در ش��رایط کرونا در 
نیشابور برگزار نشد«، گفت: با توجه به ضرورت رعایت 
پروتکل های بهداش��تی، وجود فضای لازم در دانشگاه 
فردوس��ی و تج��ارب این مجموع��ه، داوطلبان امکان 
گذران��دن آزمون در فضایی آرام، با امکانات کافی و با 

کمترین نگرانی بابت سلامت خود را یافتند.

خبر
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در جدیدتری��ن گ��زارش موسس��ه اعتبارس��نجی مودی، 
چش��م انداز صنعت ف��ولاد جهان از چش��م اندازی منفی به با 
ثبات بهبود یافت. گرچه بازارها دیگر به حضور ویروس کرونا 
عادت کرده اند و فعالیت صنایع پس از پاندمی به حالت عادی 
رو به بازگشت است ولی هنوز نگرانی ها از تغییر این وضعیت 

و اختلال در فعالیت فولادسازان وجود دارد.
ب��ه گ��زارش ف��ولاد ای��ران، انتظ��ار م��ی رود ۱۲ ت��ا ۱۸ 

م��اه آین��ده فعالی��ت تولید فولادس��ازان رو به بهبود باش��د 
 چراک��ه تقاضای بازاره��ای مصرف کننده مه��م رو به بهبود

است.
ش��اخص پی ام ای در بازارهای اصل��ی مصرف کننده فولاد 
از س��طوح پایین اخیر رو به بهبود اس��ت و شاخص فوق در 
امری��کا، حوزه ی��ورو و چین حال بالای ۵۰ واحد اس��ت که 

نشانگر توسعه است.

از طرفی تحلیلگران این موسسه برای سال ۲۰۲۰ افت ۴.۶ 
درصدی اقتصاد کشورهای عضور گروه ۲۰ را برآورد کرده اند 
ول��ی برای س��ال ۲۰۲۱ رش��د ۵.۳ درص��دی را پیش بینی 
کرده اند. بسیاری از کشورهای مصرف کننده فولاد نیز چنین 
روند رشدی خواهند داشت به استثنای چین که برای امسال 
رشد ۱.۹ درصدی جی دی پی و سال آینده بهبود ۷ درصدی 

برای آن برآورد شده است.

نرخ بهره وری رو به بهبود اس��ت ولی هنوز نس��بت به قبل 
از پاندمی کووید-۱۹ خیلی پایین تر اس��ت چون هنوز بهبود 
برخی بخش های صنایع مش��هود نیس��ت. بنا بر گزارش این 
موسسه اعتبارسنجی چشم انداز صنایعی چون خودروسازی، 
مواد شیمیایی، نفت و گاز، اکتشاف نفت و تولیدات صنایع در 
کل از منفی به با ثبات بهبود داش��ته ولی چشم انداز خدمات 

میادین نفتی و حفاری هنوز منفی است.

چشم انداز صنعت فولاد رو به بهبود

خریداران در بازار طلا دست به عصا شدند
گروه معدن

فضا در بازار طلا در آس��تانه انتخابات ریاست 
جمه��وری امریکا همچنان مثبت مانده اس��ت 
اما جدیدترین نظرس��نجی هفتگی کیتکو نیوز 
نشان داد که س��رمایه گذاران به دلیل ابهامات 

موجود احتیاط بیشتری پیدا کرده اند.
به گزارش ایس��نا، در می��ان تحلیلگران وال 
استریت، بسیاری منتظر پایان انتخابات امریکا 
و معطوف ش��دن به عوام��ل بنیادین بلندمدت 
و ض��رورت اقدام محرک مالی بیش��تر به دلیل 
ادام��ه تبعات س��نگین ش��یوع کووی��د-۱۹ بر 

اقتصاد جهانی هستند.
اوله هانس��ن، مدیر استراتژی کالا در شرکت 
ساکس��و بان��ک اظه��ار ک��رد: تص��ور می کنم 
۴۸س��اعت بع��د از انتخاب��ات نرخ ط��لا بالاتر 
خواهد رفت زیرا پاندمی دوباره مورد توجه بازار 
قرار می گیرد. هر کس��ی انتخاب شود، ویروس 
همچنان ب��ه اقتصاد آس��یب می زند و وخامت 
اوض��اع به معنای آن اس��ت ک��ه دولت ها باید 
اق��دام کنند. در مقطع فعل��ی، انتخابات امریکا 
یک فاکت��ور تعیین کننده ک��ه عوامل بنیادین 

تاثیرگذار را بتواند تغییر دهد، نیست.
در نظرس��نجی هفت��ه ج��اری کیتکونیوز از 
کارشناس��ان وال اس��تریت، ۱۸ نف��ر ش��رکت 
کردند که از میان آنها ۱۲ نفر معادل ۶۷ درصد 
افزایش قیمت، دو نفر معادل ۱۱ درصد کاهش 
نرخ ط��لا را پیش بینی کردن��د و ۴ نفر معادل 

۲۲درصد نظر خنثی داشتند.
س��رمایه گذاران این بار برعکس کارشناسان، 
خ��وش بین��ی کمتری نس��بت به صع��ود نرخ 
طلا داش��تند. بازار طلا همچن��ان برای جذب 

سرمایه گذاران خرد به س��ختی تلاش می کند 
و درص��د مش��ارکت در نظرس��نجی آنلای��ن 
کیتکونیوز ضعیف بوده و به پایین ترین حد در 

حدود یک سال اخیر رسیده است.
در نظرس��نجی هفت��ه ج��اری کیتکونیوز از 
س��رمایه گذاران، ۱۱۳۸ نفر شرکت کردند که 
از می��ان آنه��ا، ۵۸۸ نفر مع��ادل ۵۲ درصد به 
افزای��ش نرخ طلا و ۳۸۰ نفر معادل ۳۳ درصد 
به کاهش نرخ طلا رای دادند و ۱۷۹ نفر معادل 

۱۵ درصد نظری نداشتند.
از  درص��د   ۶۱ از  بی��ش  گذش��ته  هفت��ه 
س��رمایه گذاران ب��ه افزای��ش ن��رخ طلا خوش 
بین بودند در حال��ی که تحلیلگران به اکثریت 

نرس��یده و ۴۱ درصد افزایش نرخ را پیش بینی 
کرده و ب��ه همین تعداد نظر خنثی داش��تند. 
بازار طلا اواس��ط هفته با ریزش س��نگین نرخ 
روبه رو ش��د و این فلز ارزش��مند به پایین مرز 
۱۹۰۰ دلار س��قوط کرد. به��ای هر اونس طلا 
در معاملات روز جمع��ه بازار آتی نیویورک در 
۱۸۷۹ دلار و ۹۰ س��نت بسته شد و برای کل 
هفته بیش از ۱.۵ درصد کاهش نش��ان داد که 
سومین کاهش هفتگی متوالی بود و همچنین 
۰.۸ درص��د کاه��ش ماهانه در اکتب��ر به ثبت 

رساند.
بسیاری از تحلیلگران انتظار دارند نرخ طلا به 
س��طح بالاتری صعود کند زیرا به نظر می رسد 

دموکراتها ممکن اس��ت کنت��رل کنگره و کاخ 
سفید را به دس��ت بگیرند. به گفته کارشناسان 
سیاس��ی، جو بایدن، نامزد دموکرات ریاس��ت 
جمهوری تقریبا ۸۹ درصد ش��انس پیروزی در 

انتخابات را دارد.
در این بین، در انتخابات سنا به نظر می رسد 

دموکرات ها ۵۲ کرسی را تصرف می کنند.
تحلیلگران می گویند چنین سناریویی به نفع 
طلا خواهد بود و به معنای آن اس��ت که دولت 
قادر خواهد بود اقدامات محرک مالی گسترده 

را برای حمایت از اقتصاد پیش ببرد.
آدام بوت��ون، استراتژیس��ت ارش��د ارزی در 
فارک��س لایو اظه��ار کرد: انتظ��ار دارد در این 

س��ناریو ن��رخ طلا اندک��ی بالات��ر رود. وی به 
کیتکونیوز گف��ت: پیش بینی می کنم بایدن در 
انتخابات پیروز شود و اکثریت سنا با دموکرات ها 
باش��د. ای��ن نتایج ب��ه معنای هزینه س��نگین 
و کس��ری مالی ب��رای آینده قاب��ل پیش بینی 
 خواه��د ب��ود و از صعود طلا حمای��ت خواهد 

کرد.
با این حال تحلیلگران س��ناریوی دیگری را 
هم پیش بین��ی می کنند که ب��رای طلا مثبت 
خواهد بود و شامل اعتراض به نتیجه انتخابات 

از سوی یکی از دو نامزد انتخابات خواهد بود.
جیم ویکاف، تحلیلگر فنی ارش��د کیتکو در 
این باره گفت: با ابهاماتی که پیرامون انتخابات 
وجود دارد، احتمالا تقاض��ا برای خرید طلا به 

عنوان دارایی امن هفته آینده آغاز می شود.
ب��ا این ح��ال برخی از تحلیلگ��ران همچنان 
ضعف فنی بیش��تر طلا را که س��طوح حمایت 
کلیدی را تس��ت می کند، پیش بین��ی کردند. 
چارل��ی ن��دوس، استراتژیس��ت ارش��د ب��ازار 
در ش��رکت لاس��ال فیوچ��رز گفت: ب��ه روند 
افزایش��ی نرخ ط��لا خوش بین اس��ت اما طلا 
که پایی��ن میانگی��ن ن��رخ ۱۰۰ روزه حرکت 
 می کند، باید حمایت در س��طح ۱۸۶۰ دلار را 

حفظ کند.
نی��کلاس فراپل، مدی��ر جهانی ش��رکت ای 
بی س��ی بولیون پیش بینی کرد نرخ طلا تحت 
تاثیر حرکت نرخ دلار، در هفته جاری حمایت 
در س��طح ۱۸۴۱ دلار را امتح��ان می کند. وی 
گف��ت: ضعف نرخ طلا به صعود ش��اخص دلار 
نس��بت داده ش��ده که به نوبه خود تحت تاثیر 
افزایش م��وارد ابتلا به ویروس کرونا در اروپا و 

امریکا، پیشروی کرده است.

 تقاضای زغال سنگ 
بالا می رود

ش��رکت معدنی وال��ه برزیل ب��رآورد کرده ک��ه بازار 
زغال سنگ در ۳ماهه پایانی سال با توجه به بهبود تقاضای 
فولاد و کاهش ریس��ک آب و هوای��ی و افزایش تقاضای 
فصلی در چین و س��ایر کش��ورها، بهبود یابد. به گزارش 
فولاد ایران، این شرکت اعلام کرده است؛ فعالیت صنایع 
و ساخت وس��ازها در بازارهای جهانی رو به بهبود است از 
این رو در سه ماهه آخر سال باید تقاضای بهتری را شاهد 
باش��یم.البته این ش��رکت معدنی به اخبار اخیر در مورد 
محدودیت های اعمال شده غیر رسمی در چین در مورد 
واردات زغال سنگ از استرالیا که از سپتامبر نرخ این ماده 

اولیه را بسیار پایین آورده، اشاره ای نکرده است.

افزایش فعالیت ها در بازار 
صادراتی میلگرد ترکیه

هفته گذشته تقاضای میلگرد در بازار داخلی ترکیه به 
دلیل نوسانات نرخ ارز ضعیف بوده و فولادسازان فعالیت 
در ب��ازار صادراتی را ترجیح می دادن��د. به گزارش فولاد 
ایران، میلگرد حمل دس��امبر ۴۵۵ تا ۴۶۰ دلار در هر تن 
فوب بوده و تغییر چندانی نداشت و مذاکراتی با خریداران 

امریکای جنوبی و آسیا انجام شده است.

 رشد جزیی نرخ 
در بازار ورق چین

فعالیت بازار داخلی ورق در چین کاهش داش��ته ولی 
نرخ همچنان صعودی است.

 ب��ه گزارش فولاد ایران، نرخ ورق گرم در نقاط ش��رقی 
چین رش��د ناچیز و کمتر از یک دلاری داش��ته و ۵۸۳ تا 
۵۸۵ دلار در هر تن درب کارخانه ثبت شده است. اگرچه 
در بازار فعالیت زیادی وجود نداش��ت ولی فروش��نده ها 

قیمت های پایین را نمی پذیرفتند. 

روی خط خبر
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رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت سیس��تان و 
بلوچس��تان گف��ت: در حوزه مع��دن مطالعات و اکتش��افات 
بس��یاری در استان صورت گرفته و پروژه اکتشاف دو پهنه را 

سراوان در دستور کار داریم.
ب��ه گزارش تس��نیم، داود ش��هرکی در نشس��ت با فاضلی 
نماینده مردم س��راوان در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: 
صنایع باید بر اس��اس ظرفیت های شهرستان شکل بگیرد تا 
در آینده به مش��کل بر نخورند و تمرکز ما بر این است که در 
هرمنطقه متناس��ب با مزی��ت آن منطقه یک پروژه را تعریف 

کنیم.
رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان سیستان و 
بلوچستان ادامه داد: پروژه های معدنی سودآوری بالایی دارد 
و ف��رآوری مواد معدنی به ویژه مس نیز برای کش��ور بس��یار 
تاثیرگ��ذار اس��ت و در حوزه مع��دن مطالعات و اکتش��افات 
بس��یاری انجام ش��ده و پروژه اکتش��اف 2 پهنه را در سراوان 

در دس��تور کار داریم. وی افزود: هیدروکربن ها و س��نگ های 
تزئینی در گش��ت و کوه س��فید جزء ظرفیت های شهرستان 
سراوان اس��ت که البته نوع مصرف سنگ های گرانیتی تغییر 
ک��رده و باید فناوری های جدید در این زمینه مورد اس��تفاده 
قرار گیرد. در س��طح اس��تان ۸۵ هزار کیلومترمربع از استان 
مورد اکتش��اف قرار گرفته که هم اکنون ب��ه نتایج مثبتی در 
زمینه شناس��ایی مواد معدنی از جمل��ه مس، طلا، آنتیموان، 
کرومیت، تیتانیوم و... رس��یده ایم که ذخایر اقتصادی هستند 
و تقاضای این را داریم که در محدوده کوه »بیرک« با رعایت 
موارد زیست محیطی اکتشافات مقدماتی را انجام دهیم تا به 
ذخیره مناس��ب دس��ت پیدا کنیم که البته این موضوع مورد 
مخالفت محیط زیس��ت قرار گرفت��ه و لازم می دانم بیان کنم 
که فعالیت های اکتش��افی و معدنی می تواند عامل توس��عه و 
پیش��رفت منطقه در همه ابعاد ش��ود.رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت سیس��تان و بلوچس��تان ادامه داد: شهرستان 

س��راوان ۱۰ درصد از واحدهای تولیدی استان را دار است و 
۱۰۰ واحد صنعتی دارای پروانه در این شهرستان هستند که 

واحدهای آجرشیلی جزو ظرفیت های منطقه است.
وی تصری��ح کرد: ۱۰۰ جواز تاس��یس واحد تولیدی جهت 
شهرس��تان سراوان صادر ش��ده و باید به نحوی قانون گذاری 
انجام ش��ود و مش��وق هایی در نظر گرفته ش��ود ت��ا میل به 
س��رمایه گذاری در اس��تان و به ویژه در شهرس��تان سراوان 

توسط بخش خصوصی و افراد محلی افزایش پیدا کند.
ش��هرکی به موضوع تج��ارت و بازرگانی ک��ه از مهم ترین 
موضوعات توسعه سراوان است اشاره کرد و بیان کرد: سراوان 
2۸۰۰ واح��د صنفی دارد که در قالب ۱۳ اتحادیه و یک اتاق 
اصناف فعالیت می کنند. دو بازارچه مرزی فعال از جمله جالق 
و کوهک داریم و با توجه به اینکه ش��یب مبادلات به س��مت 
صادرات است در شش ماهه امسال ۱۹ ملیون دلار از بازارچه 
م��رزی کوه��ک و ۱۷ میلی��ون دلار از بازارچ��ه مرزی جالق 

صادرات به کشور پاکستان داشته ایم و این دو مرز نقش بسیار 
تاثیرگذاری در تامین و تنظیم گوشت کشور ایفا کرده اند.

رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت سیس��تان و 
بلوچس��تان افزود: بر اساس جمعیت و دوری از مرکز سهمیه 
گن��دم کارخانه آرد س��راوان به جهت تامین ن��ان مورد نیاز 
از ۱۵ه��زار ت��ن ب��ه ۱۹ هزار ت��ن افزایش پیدا کرده اس��ت. 
س��امانه هایی تعریف ش��ده تا مدیریت کالا از مب��دا تولید تا 
مصرف مورد بررس��ی قرار گیرد تا کالاها بهتر به دست مردم 
برسد و تاکنون در استان ۱2 هزار و ۳۰۰ انبار و سردخانه در 
س��امانه جامع انباره ثبت شده که به صورت دوره ای نیز مورد 

نظارت قرار می گیرند.
ش��هرکی بیان ک��رد: در 6 ماهه نخس��ت امس��ال بیش از 
۹۸هزار بازرسی از واحدهای صنفی واقتصادی استان صورت 
پذیرفته که ارزش ریالی پرونده های متش��کله که به تعزیرات 

حکومتی ارسال شده بالغ بر ۱۵۰۰ میلیارد ریال است.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه بیش 
از ۹۰ درصد مش��کلاتی که در حوزه صنایع و معادن اس��تان 
سیستان و بلوچس��تان در نظارت میدانی از این استان احصا 
ش��د، تاکنون رفع ش��ده، گفت: راهکارهای تامین تجهیزات 

ارزی موردنیاز فولاد مکران احصا شد.
مصطف��ی طاهری در گفت وگو با خانه مل��ت با بیان اینکه 
بیش از ۹۰ درصد مس��ائل و مش��کلاتی که در حوزه صنایع 
و معادن اس��تان سیستان و بلوچس��تان در نظارت میدانی از 
این استان احصا شد، تاکنون رفع شده است، گفت: مشکلات 
صنایع اس��تان سیستان و بلوچس��تان به چند دسته تقسیم 

می شود؛ نخس��ت مشکلات صنایع شهرس��تان زاهدان که با 
هماهنگی اس��تاندار مقرر شد زیرس��اخت های موردنیاز برای 

رفع آنها فراهم شود.
نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس ش��ورای اس��لامی 
در تش��ریح مش��کلات مربوط به صنایع شهرس��تان زاهدان، 
توضی��ح داد: از آنجا که برخی از واحدهای تولیدی و صنعتی 
در این شهرس��تان با ش��رکت نفت و برخی دیگر با س��ازمان 
محیط زیس��ت چالش هایی داش��تند، مقرر ش��د اس��تاندار و 

مسئولان استانی به این مسائل رسیدگی کنند.
وی رفع برخی از مش��کلات حوزه صنایع و معادن اس��تان 

سیستان و بلوچستان را در گرو اقدامات وزارت صنعت، معدن 
و تجارت دانس��ت و افزود: مقدمات رفع این مش��کلات نیز از 
طری��ق تماس با معاون پارلمان��ی و مذاکره با تیم معدنی این 
وزارتخان��ه فراهم ش��د؛ به طور مثال صنای��ع ملی مس ایران 
وع��ده داد تا ۵ هزار میلیارد تومان برای بهره برداری از معدن 
مس سرمایه گذاری کند، از سوی دیگر مسئولان وعده دادند 
به منظور رفع مشکل کارخانه بافت بلوچ، این واحد تولیدی به 
مناقصه گذاشته شود. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی از ارجاع پرونده یکی از سرمایه گذاران استان 
سیس��تان و بلوچس��تان که در حوزه مربوط به پمپ بنزین و 

س��وخت فعالیت می کند ام��ا درحال حاضر در اخذ مجوزها با 
مشکلاتی روبه رو اس��ت به کمیسیون اصل ۹۰ مجلس خبر 

داد.
طاهری رسیدگی به مش��لات فولاد مکران را یکی دیگر از 
موضوعات بررسی شده در نظارت میدانی از استان سیستان و 
بلوچستان توصیف کرد و افزود: این واحد تولیدی به تجهیزات 
ارزی نیازمند است بنابراین مقرر شد جلساتی با معاونت های 
بانک مرکزی و وزارت صنعت، معدن و تجارت به منظور رفع 
مش��کلات برگزار ش��ود، که درحال حاضر ما منتظر مسئولان 

فولاد مکران برای ارائه اطلاعات و برگزاری جلسات هستیم.

برنامه اکتشاف دو پهنه در سراوان 

راهکارهای تامین ارز تجهیزات فولاد مکران 

بردسکن خراسان رضوی؛ قطب تولید مس شرق کشور

نماینده حوزه انتخابیه مهریز در مجلس گفت: پیشرفت کار 
در معدن س��رب و روی بهادران این شهرس��تان مطلوب است 
وپس از بهره برداری سبب تحولی عظیم نه تنها در منطقه بلکه 

در استان یزد می شود.
محمدرض��ا صباغی��ان در گفت وگو ب��ا ایرنا ب��ا قدردانی از 
تلاش دس��ت اندرکاران این معدن افزود: در این شرایط سخت 
اقتصادی که خیلی از ش��رکت ها دچار مش��کل ش��ده اند ولی 
فعالیت در این معدن با همان قدرت گذشته و روحیه به خاطر 
مدیریت فعال آن ادامه دارد و به مرحله فرآوری رسیده است.

نماینده شهرستان های بافق، بهاباد، ابرکوه، خاتم و مهریز در 

مجلس با اش��اره به اینکه معدن یادش��ده دومین معدن جهان 
بعد از معادن استرالیا و نخس��تین معدن درمنطقه خاورمیانه 
است، اظهار کرد: نقش این معدن بزرگ و موثر در ایجاد تولید 
و اش��تغال مولد و مفید و توسعه همه جانبه شهرستان مهریز 
بر کسی پوسیده نیست، امیدواریم روند موجود با قدرت ادامه 

یابد. 
معدن باریت مهدی آباد بهادران مهریز با داشتن ۱۱۳میلیون 

تن بزرگترین معدن باریت کشور محسوب می شود.
شروع عملیات اکتش��اف این معدن از حدود ۵۰ سال پیش 
آغاز ش��ده که نقش بسزایی در ایجاد اش��تغال مولد و مفید و 

رونق اقتصادی شهرس��تان دارد. درحال حاضر عملیات معدنی 
با حجم قابل توجه و س��اخت کارخانه های فرآوری به ظرفیت 
س��الیانه ۸۰۰ هزار تن کنسانتره روی و ۸۰ هزار تن کنسانتره 
س��رب و نقره به عنوان بزرگترین کارخانه های س��رب و روی 
کش��ور درحال انجام اس��ت و این مع��دن در ۱۰۰ کیلومتری 

جنوب شهر مهریز قرار دارد.
سیزدهم اردیبهشت ماه ۱۳۹۹، ریس اداره تعاون، کار و رفاه 
اجتماع��ی مهریز گفته بود که آمار بیکاری در این شهرس��تان 
۹.۴ درصد اس��ت که بعد از میبد رتبه دوم کمترین نرخ را در 
میان ۱۰ شهرستان اس��تان یزد دارد. امیرعباس دهقانی زاده 

به مناس��بت هفته کار و کارگر در نشست خبری با خبرنگاران 
افزود: برای کاهش این میزان بیکاری در امسال و جهش تولید 
به هم��کاری بخش خصوصی و خیران در ایجاد اش��تغال نیاز 
است. وی ادامه داد: هم اکنون هزار و ۴۴۰ کارگاه اقتصادی در 
این شهرس��تان فعال است که از این تعداد ۳۷۰ واحد صنعتی 
است که در ۷ شهرک و ناحیه صنعتی قرار دارد. دهقانی زاده، 
رویکرد و اهتمام منطقه را توس��عه صنع��ت پاک و کم آبخواه 
دانس��ت و تاکید کرد: بیش��ترین درخواست سرمایه گذاری در 
حوزه صنایع پاک و سبز و تکنولوزی بالا و یا صنایع کم آبخواه 

است.

معدنسربورویمهریزبهتحولمنطقهکمکمیکند

گروه معدن

شهرس��تان بردس��کن در جنوب غربی خراس��ان 
رض��وی قطب تولید مس ش��رق کش��ور محس��وب 
می شود اما ظرفیت ها و توانمندی های معدنی منطقه 
نتوانس��ته اس��ت حتی به ان��دازه ظرفیت های بخش 
کشاورزی و گردشگری نام این دیار را بلندآوازه کند.

 هم اکن��ون ۸ کارخانه در حوزه  مس در بردس��کن 
فعال هس��تند که فرآوری م��س را انجام می دهند به 
طوری که بنا به اظهار نظر کارشناس��ان ضخیم ترین 
کمربند مس جهان در کاش��مر، بردسکن و بجستان 
قرار گرفته و قرار اس��ت برای اشخاص معرفی شده از 
سوی ش��رکت ملی مس ایران به عنوان عامل اجرای 
عملیات اکتشاف در این پهنه معدنی، پروانه اکتشاف 
صادر شود. شهرس��تان بردسکن ظرفیت های عظیم 
و منحص��ر به  فردی در بخ��ش معادن دارد و به  عنوان 
یکی از مس��تعدترین مناطق معدنی خراسان رضوی 
به ش��مار می رود. در این شهرستان ۵۳ معدن وجود 
دارد ک��ه در حوزه مس ۱۱ مع��دن فعالند همچنین 
6معدن م��س در حال اق��دام برای پروانه اکتش��اف 
هس��تند اما متاسفانه از این ظرفیت برای دستیابی به 
توسعه پایدار منطقه غفلت شده است. حال آنکه تنوع 
م��واد معدنی در منطقه، این دیار را به بهش��تی برای 
س��رمایه  گذاران تبدیل کرده اس��ت و وجود بسیاری 
از موادمعدن��ی متنوع ارزش��مند همچون مس، طلا 
و س��نگ آهن می تواند در توسعه، اش��تغال و پویایی 
منطقه موثر باشد. مجتبی شاکری، فرماندار بردسکن 
با بیان اینکه معادن این منطقه گنج پنهان هستند که 
با س��رمایه گذاری روی آنها می توان اش��تغال و تولید 
را رون��ق داد به ایرنا گفت: این روزها در ش��رایطی که 
جنگ ما با دش��من جن��گ اقتصادی اس��ت و اینک 
دشمن س��فره های مردم را هدف قرارداده است یکی 
از جبهه ها همین معادن هس��تند که درصورت ورود 
س��رمایه گذاران به حوزه معادن و ایجاد اش��تغال در 
منطقه، ضمن ایجاد رونق اقتصادی ش��رایط پیروزی 

در این جنگ اقتصادی در منطقه ما فراهم می شود.
وی افزود: بردسکن با داشتن ذخایر خدادادی مس 
یکی از مناطق مهم کش��ور برای س��رمایه گذاری در 
این حوزه است و با توجه به تاکید رهبر معظم انقلاب 
ب��ه رویکردهای اقتص��اد مقاومتی و ن��گاه به داخل و 
نامگذاری امسال به نام جهش تولید، یکی از ظرفیتها 
در این حوزه معادن هستند که باید به آنها توجه کرد.

شاکری ادامه داد: آوازه بردسکن در حوزه مس برای 
س��رمایه گذاران شناخته شده اس��ت و درحال حاضر 
چندین مع��دن مس و دو معدن طلا در شهرس��تان 
فعالن��د و ش��روع عملیات اکتش��اف در ح��وزه ای از 
معادن مس بردس��کن توسط شرکت ملی مس ایران 

نویدبخش روزهای ش��کوفایی اقتصاد این شهرستان 
است و اشتغال صدها نفر را در این معادن رقم می زند. 
فرمان��دار بردس��کن چش��م انداز توس��عه معدنی در 
شهرس��تان را مطلوب ارزیابی کرد و گفت: در گذشته 
از ظرفیت معدنی شهرستان در زمینه توسعه منطقه 
اس��تفاده  نش��ده  بود اما بنا داریم ب��ا همدلی، وفاق و 
هم افزایی بخش خصوص��ی و با حمایت دولت زمینه 
رونق بخش معدن شهرستان را فراهم آوریم. شاکری 
با اش��اره به ورود شرکت های بزرگی مثل شرکت ملی 
م��س ایران به منطقه برای س��رمایه گذاری گفت: در 
آین��ده نه چندان دور ش��اهد تحول خوب��ی در حوزه 
معادن شهرستان بردس��کن خواهیم بود. وی با بیان 
اینکه بردس��کن به لحاظ برخ��ورداری از معادن مس 
در استان سرآمد است گفت: سالانه حدود ۹۰۰ هزار 
تن ماده  معدنی از معادن مس اس��تخراج می کنیم که 
می��زان کنس��تانتره آن حدود ۹ هزار تن اس��ت که با 
افزایش ظرفیت، تا ۱۳ هزار تن در س��ال هم می رسد 
ل��ذا بای��د کاری کرد این ظرفی��ت در رونق اتقصادی 
منطقه و ایجاد اش��تغال جوانان بیش از پیش اثرگذار 

باشد.
افزایش ظرفیت اشتغال  �

پیش بینی ها بر این اس��ت که م��س به عنوان یک 
فلز در اقتصاد جهانی تا چند س��ال آینده نقش تعیین 
کننده ای خواهد داش��ت و به��ره وری از معادن مس 
ضرورتی غیر قابل انکار است. لذا معادن، بهترین عامل 
برای توس��عه پایدار بردسکن به شمار می روند و بدون 
شک اگر مردم منطقه درگیر درآمدهای حاصل از یک 

کار تولیدی معدنی باشند و معادن توسعه پیدا  کند و 
نیروهای بومی به کار گرفته  شوند رونق اقتصادی رقم 
می خورد و اشتغال ایجاد می شود و قصه تلخ مهاجرت 
جوانان روس��تایی برای کار به ش��هرهای دیگر پایان 
می یابد. در همین خص��وص رضا هادیان، مدیرعامل 
مجتمع مس تکنار بردسکن به ایرنا گفت: معدن مس 
تکنار بردس��کن یکی از بزرگترین تولید کننده های 
کنس��انتره م��س درای��ران و یک��ی از قدیمی تری��ن 
معادن مس در خراس��ان رضوی اس��ت که می توان از 
تمام ظرفیت های آن به نفع ایجاد اش��تغال و توسعه 
اقتصادی کش��ور بهره گرف��ت.وی اظهارکرد: معدن 
مس تکنار از س��ال ۱۳۸۴ با استخراج روزانه ۳۰۰ تن 
خ��اک معدنی آغاز به کار کرد و تا س��ال ۱۳۹6 دچار 
زیان انباشته زیادی شد اما با برنامه ریزی انجام شده و 
با نصب دستگاه بالمیل جدید استخراج خاک معدنی 
از ۳۰۰ ب��ه 6۰۰ ت��ن در روز افزایش یافته و ش��رکت 
از حالت زیان انباش��ته خارج ش��ده  است. مدیرعامل 
مجتمع مس تکنار بردس��کن ادامه داد: تا کنون فقط 
روی ۱2 کیلومتر مربع این معدن فعالیت اس��تخراج 
انجام شده  اس��ت و برنامه طرح توسعه معدن ریخته 
 ش��ده و قرار است در طرح تکمیل، اکتشاف مقدماتی 
روی ۱2 کیلومتر مربع معدن برای مش��خص ش��دن 
مق��دار ذخیره ماده معدنی انجام ش��ود. وی گفت: در 
آینده نزدیک با هزینه 2۵ میلیارد تومان اکتش��افات 
مقدمات��ی ظ��رف م��دت ۳۸ م��اه انجام می ش��ود. 
هادیان با بیان اینکه ش��رکت مع��ادن مس تکنار در 
بورس اس��ت و 6۰ درصد س��هام این ش��رکت متعلق 

ب��ه صندوق بازنشس��تگان تامین اجتماعی اس��ت و 
۴۰ درص��د س��هامداران حقیقی هس��تند افزود: در 
ص��ورت رضایت بخش بودن نتیجه اکتش��افات اولیه 
جذابیت��ی ب��رای س��هامداران ایجاد خواهد ش��د تا 
شرایط اس��تخراج بهتر ش��ود زیرا این معدن قابلیت 
اس��تخراج تا ۱۵۰۰ تن ماده اولی��ه در روز را دارد. به 
گفت��ه او درحال حاض��ر روزانه ۵۰۰ تن کنس��تانتره 
در ای��ن واحد تولید می ش��ود که با افزایش س��رمایه 
ای��ن میزان ب��ه ۱۴ تن می رس��د. مدیرعامل مجتمع 
م��س تکنار بردس��کن گفت: با توجه ب��ه مجوزی که 
در اساس��نامه ش��رکت وجود دارد با افزایش سرمایه 
و تولی��د به دنبال دریاف��ت کارت بازرگانی و صادرات 
مس��تقیم محصولات تولیدی خود هستیم.هادیان با 
اشاره به س��رمایه گذاری 22۰ میلیاردتومانی در این 
شرکت افزود: با افزایش سرمایه ای که در پیش داریم 
این رقم تا ۳۰۰ میلیارد تومان می رسد.وی ادامه داد: 
مع��دن مس تکن��ار، ظرفیت مهمی برای اش��تغال و 
تولید به شمار می آید و با تامین برخی زیرساخت های 
معدنی از جمله آب و حمایت مس��ئولان می توان در 
 زمینه رونق اقتصادی و جهش تولید آن نقش آفرینی 

کرد.
معادن غنی مس تکنار به وسعت ۳۰ کیلومتر مربع 
در ۳۱ کیلومتری شمال ش��رقی بردسکن قرار دارند 
و فقط محدوده معدنی یک س��وم آن حدود 6۰ هکتار 
مساحت دارد و توجه و حمایت از فعالیت های معدنی 
و تامین زیرساخت های معدنی می تواند زمینه تحول 

منطقه را فراهم آورد.

 مشکلات معادن مس بردسکن  �
بردسکن نگینی ارزشمند در حوزه معادن به شمار 
می رود هرچند از این توانمندی غفلت ش��ده است. به 
یقین، وجود معادن بس��یار، به  ویژه صنایع معدنی و به 
طور خاص معادن مس بردسکن که بیشتر در منطقه 
انابد و ش��هرآباد این شهرس��تان واقع شده اند سبب 
ایجاد موقعیت بسیار مناسبی برای سرمایه  گذاران در 
این منطقه شده است و ظرفیت های خوبی برای رونق 
اقتصادی منطقه به ش��مار می آیند به ویژه آنکه بیش 
از هزار نفر در این حوزه اش��تغال دارند که این موضوع 
توانمندی شهرستان را در حوزه معادن نشان می دهد 
هرچند در تامین زیربناهای مورد نیاز توس��عه معادن 
بردسکن کاس��تی هایی وجود دارد و مشکلات حوزه 
مع��ادن در زمین��ه تامین برق، آب و گاز دردسرس��از 
اس��ت. در روزه��ای گذش��ته فرماندار بردس��کن در 
جلس��ه ای که به منظور بررس��ی مش��کلات معادن 
شهرس��تان ترتیب یافت از برخی مش��کلات قدیمی 
پیش روی معادن شهرس��تان س��خن گفت. مجتبی 
شاکری افزود: مش��کلات احصا شده سرمایه گذاران 
معادن در این شهرستان ش��امل برق، راه دسترسی، 
س��وخت، تس��هیلات، منابع طبیع��ی، ارزش افزوده 
و مس��ائل زیس��ت محیطی اس��ت.به گفته او پس از 
چند س��ال از مصوبه دولت و س��تاد تدبیر در استان، 
هن��وز پس��ت ۱۳2 کیلو ولت ویژه معادن بردس��کن 
عملیاتی نشده است حال آنکه توسعه معادن و ایجاد 
کارخانجات جدید در منطقه وابسته به برق است.وی 
ادامه داد: یکس��ری از مش��کلات در سطح شهرستان 
قابل حل اس��ت اما اقداماتی باید از س��وی مسئولان 
اس��تانی و کشوری انجام ش��ود که تا کنون عملیاتی 
نشده است. مدیرعامل مجتمع مس تکنار نیز مشکل 
اصل��ی خود را تامین آب مورد نیاز عنوان کرد و گفت: 
اصلی ترین مشکل پیش روی  ما تامین منابع آبی مورد 
نیاز اس��ت.هادیان افزود: با حمایت مسئولان و تلاش 
برای رفع مش��کلات پیش رو ما می توانیم بهتر از قبل 

برای رونق اتقصادی منطقه تلاش کنیم.
 بدون ش��ک توجه ویژه به بخ��ش معدن می تواند 
گره گش��ای مش��کل بیکاری منطقه باش��د مشروط 
براینک��ه زیرس��اخت های معدن��ی در منطقه فراهم 
ش��ود و زمین��ه ف��رآوری محصولات مهیا گ��ردد و با 
س��رمایه گذاری لازم و انج��ام کار علمی و تخصصی 

توسعه پایدار منطقه محقق شود. 
 این در حالی اس��ت که با وجود ظرفیت های متعدد 
و متن��وع این دیار در حوزه های مختلف کش��اورزی، 
معدنی و جاذبه های گردش��گری کاری برای آمایش 
س��رزمین در این منطقه انجام نشده است تا براساس 
نیاز طرح های توسعه انجام شود حال آنکه، بدون شک 

آینده اقتصادی منطقه، باید با معادن تعریف شود.

رکوردتولیددرآلومینیوم
المهدیشکستهشد

مدیرعامل شرکت آلومینیوم المهدی بندرعباس 
گفت: از ابتدای امس��ال تاکنون ۹2 هزار و ۴۵۱ تن 
ش��مش آلومینیوم در ش��رکت آلومینیوم المهدی 
بندرعباس تولید شده است.به گزارش ایسنا، حمید 
مهتدی در جریان بازدید از خطر تولید این کارخانه، 
افزود: با تولید ۹2 هزار و ۴۵۱ تن شمش از ابتدای 
امس��ال تاکنون، رکورد تولید در شرکت آلومینیوم 

المهدی بندرعباس شکسته شد. 
وی با بیان اینکه پیش بینی می ش��ود که تا پایان 
امس��ال بیش از ۱۸۰هزار تن شمش آلومینیوم در 
ش��رکت آلومینیوم المهدی تولید ش��ود که حدود 
دو و نیم برابر بیش��تر از س��ال گذشته خواهد بود، 
تصریح کرد: س��ال گذش��ته ۸۸ ه��زار و ۷۵۰ تن 

شمش آلومینیوم در این شرکت تولید شد. 
مدیرعامل شرکت آلومینیوم المهدی بندرعباس 
با بی��ان اینکه تامین به موقع مواد اولیه و تعمیرات 
اساس��ی از مهم تری��ن دلای��ل افزای��ش تولی��د در 
این ش��رکت اس��ت، اضافه کرد: اکنون ۳2۰ دیگ 
الکترولی��ز در ش��رکت آلومینی��وم المه��دی فعال 
اس��ت و ۱۴۸ دی��گ دیگر نیز تا س��ال آینده فعال 
می شود. مهتدی با اشاره به اینکه برای تولید شمش 
آلومینیوم از دیگ هایی بنام دیگ الکترولیز استفاده 
می شود، خاطرنشان کرد: در این دیگ ها مواد اولیه 
تولی��د آلومینیوم ش��امل اند و کاتد ب��ا هم ترکیب 
می شوند و به طور مخصوصی بر روی استراکچرهای 

فولادی قرار می گیرند.

طرحبهینهسازیسامانه
فیلتراسیوندرکارخانه
سیمانتهراناجراشد

رئیس اداره حفاظت از محیط زیس��ت شهرستان 
گفت: طرح زیس��ت محیطی بهینه س��ازی س��امانه 
فیلتراس��یون کارخان��ه س��یمان ته��ران ب��ا هدف 
کاهش ذرات معلق و آلودگ��ی هوا در این کارخانه 
اج��را و راه ان��دازی ش��د. زهره عبادتی در حاش��یه 
مراس��م بهره برداری از واحد 6 و طرح بهینه س��ازی 
سیس��تم فیلتراس��یون مجتم��ع صنعتی س��یمان 
ته��ران، در گفت وگ��و با ایرنا اظهارک��رد: این طرح 
زیس��ت محیطی با پیگیری های چندین ساله اداره 
محیط زیس��ت شهرس��تان ری در کارخانه سیمان 
ته��ران راه اندازه ش��ده اس��ت. وی با بی��ان اینکه 
ذرات معلق خروجی دودکش های کارخانه س��یمان 
ته��ران قب��ل از راه اندازی این س��امانه بین ۱۵۰ تا 
2۰۰ میل��ی گرم در هر مترمکع��ب هوا بود، عنوان 
کرد: با راه اندازی این سیس��تم فیلتراس��یون میزان 
گ��رد و غبار خروجی دودکش ه��ا به 2۰ میلی گرم 
کاهش یافته است.عبادتی اضافه کرد: هم اکنون با 
تبدیل الکتروفیلترها به سامانه فیلتراسیون خروجی 
بخش از دودکش ه��ای کارخانه س��یمان تهران از 

استاندارهای جهانی نیز بهتر شده است.
این مسئول با اشاره به اینکه یکی از آلودگی های 
کارخانه س��یمان تهران انتش��ار غبار محلی است، 
ابراز کرد: اس��تفاده از سامانه های نوین فیلتراسیون 
می توان��د تا حد زیادی جلوی آلودگی های محیطی 
کارخانه س��یمان تهران را بگیرد.عبادتی در ادامه با 
اشاره به آغاز فصل سرما و افزایش آلودگی ها به ویژه 
در شهرس��تان ری، بیان کرد: اداره محیط زیس��ت 
شهرس��تان ری از ه��م اکن��ون پای��ش خروج��ی 
دودکش های صنایع بزرگ مقیاس شهرس��تان ری 

آغاز کرده است.
وی ادامه داد: مخازن س��وخت م��ازوت کارخانه 
س��یمان تهران نیز از سال گذشته پلمب شده است 
و ای��ن کارخانه حتی در صورت کاهش گاز نیز حق 
اس��تفاده از م��ازوت را در فصول پاییز و زمس��تان 
ندارد. این مسئول یادآور ش��د: با پیگری های اداره 
محیط زیست شهرستان ری قرار شده است که گاز 
مصرف��ی واحدهای تولید این شهرس��تان حتی در 

فصول سرد سال کاهش پیدا نکند. 
واحد 6 مجتمع صنعتی س��یمان تهران در سال 
۹۷ دچار حادثه آتش سوزی شده بود که پس از آن 
بخاطر تحریم ها و وارد نشدن برخی از دستگاه های 
آن بلااس��تفاده مانده بود که با تلاش ش��بانه روزی 
کارشناس��ان داخل��ی و تکیه بر دان��ش بومی امروز 
تمامی قطعات و دس��تگاه های آن در 6ماه در داخل 
کشور تولید و امروز به بهره برداری رسید. راه اندازی 
دوباره واح��د 6 مجتمع صنعتی س��یمان تهران با 
حضور حسین توکلی فرماندار ویژه شهرستان ری، 
س��عید محمودی مدیر کل حفاظت محیط زیس��ت 
ته��ران و جمع��ی از مس��ئولان شهرس��تان ری به 

بهره برداری رسید. 
شهرستان ری با جمعیتی در حدود یک میلیون 

نفر در جنوب استان تهران واقع شده است.
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عضو هیات مدی��ره انجمن تولیدکنن��دگان فولاد معتقد 
اس��ت، در ش��رایط فعلی به دلیل تحریم ها، مشکلات ارزی 
و مس��ائل مالی که بنگاه های اقتصادی با آنها مواجه هستند 
باید راه حلی پیدا کرد تا بتوان به اهداف چش��م انداز ۱۴۰۴ 
برای صنعت فولاد دست پیدا کرد، بنابراین زیر سوال بردن 

شرکت های فولادی در این شرایط اشتباه محض است.
رضا شهرستانی در گفت وگو با ایراسین درباره این موضوع 
که تحقیق و تفحص شرکت های بزرگ فولادی همچون فولاد 
مبارکه اصفهان تا چه اندازه می تواند بر روند فعالیت های این 
ش��رکت بزرگ اثرگذار باشد گفت: اگر بناست که با این کار 
محص��ول به مصرف کننده نهایی با نرخ متعادل برس��د باید 
سیاست فروش و عرضه محصولات فولادی در بورس تغییر 
کن��د؛ همچنین باید صنایع پایین دس��تی که فولاد مبارکه 
اصفهان مواد اولیه آنها را تامین می کنند نیز مورد بررس��ی 
قرار گیرند؛ به این شکل که آیا آنها واقعا مصرف کننده نهایی 
هستند و می توانند محصول نهایی را با نرخ مناسب به دست 

مصرف کننده برسانند یا خیر؟
وی با بیان این مطلب افزود: در شرایط فعلی اگر قرار است 
که تنها تمرکز روی بورس باشد و نرخ کف و سقف برای آن 

در نظر بگیرند و بازار را آزاد بگذارند و نظارتی بر آن نداشته 
باشند، وضعیت تغییری نخواهد کرد.

به گفته شهرس��تانی، اگر قرار است کاری انجام شود باید 
کل م��ورد زنجیره بازنگری قرارگیرد؛ به این صورت که همه 
زنجی��ره به بورس بیایند تا هم مصرف کننده نهایی محصول 
را با قیمتی مناس��ب تهیه کند و هم اینکه شرکتی همچون 
فولادمبارک��ه بتواند ب��ا نرخ عادلانه ای محص��ول خود را به 

فروش برساند. 
عضو هی��ات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان ف��ولاد ادامه 
داد: زیر س��وال ب��ردن ش��رکت های فولادی اش��تباه محض 

اس��ت. زیرا همه جوانب را برای بررس��ی ب��ازار محصولات 
ف��ولادی در نظر نگرفته ان��د تا مصرف کنن��ده نهایی بتواند 
از آن بهره ببرد. همچنین باید بررس��ی های کارشناس��انه و 
 اطلاعات دقیق در این زمینه تهیه ش��ود و سپس درباره آن 

نظر داد.
وی افزود: همچنین باید برنامه ریزی به صورتی انجام شود 
تا زمانی که محصول تولید می ش��ود با نرخ متعادل عادلانه 
به دس��ت مصرف کننده نهایی برس��د. درحال حاضر اختلاف 
فاح��ش بین قیمت ه��ای بورس و کف ب��ازار وجود دارد که 
منجر به رانت ش��ده و یک عده از آن سوءاستفاده می کنند. 
بنابراین باید سیاست بر این باشد که واسطه ها حذف شوند.

شهرس��تانی معتقد اس��ت باید اصل کار بر گذاشتن یک 
سیاست جهت کوتاه شدن دست واسطه ها در صنعت فولاد 
باشد. اما متاسفانه با محدود کردن افراد برای خرید و اینکه 
تنها کس��انی که در بهین یاب ثبت نام کرده حق خرید دارد، 
رانت ایجاد ش��ده و باید بازنگری در سیستم بهین یاب انجام 

شود. 
وی اظهار کرد: گذاش��تن کف و س��قف قیمتی در بورس 
بی معناس��ت. زیرا بورس به معنای حراج کردن کالاس��ت؛ 

به ای��ن صورت که محصول به بالاترین نرخ فروخته ش��ود. 
اگ��ر این اتفاق بیفتد در نهایت معامله برد-برد برای خریدار 
واقعی و فروش��نده خواهیم داشت. زیرا قیمت های دستوری 
که اکنون گذاشته ش��ده بسیار پایین است. برای مثال نرخ 
ورق در بورس چیزی حدود ۵۰درصد پایین تر از نرخ آن در 

بازار به فروش می رسد. 
حال اگر اختلاف نرخ میان بورس و بازار بین مصرف کننده 
نهایی و عرضه کننده نهایی مانند فولاد مبارکه اصفهان انجام 
ش��ود این بازی برد برد است و در نتیجه می توان با تقسیم 
عادلانه س��ود، زمینه را برای سرمایه گذاری جهت توسعه و 
رس��یدن به اهداف ۱۴۰۴ فولاد توس��ط این شرکت بزرگ 

فولادی شاهد بود.
ب��ه عقیده شهرس��تانی، اگر تمام کالاه��ا از طریق بورس 
فروخته شود و قیمت ها هم دستوری نباشد، در این صورت 
عرض��ه بیش��تر خواهد ش��د و قیمت ها متعادل می ش��وند، 
زی��را عرضه بالاتر رفته و عطش ب��ازار نیز فروکش می کند. 
همچنین نکته مهم این است که باید تمام زنجیره در بورس 
باشد، برای مثال باید مفتول، آهن  اسفنجی و دیگر مواد اولیه 

تولیدی آن نیز به بورس آورده شوند. 

عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد: 

زیرسوال بردن شرکت های فولادی اشتباه محض است

بازار فولاد همچنان در بیراهه
مرضیه احقاقی

خبرنگار

در چند ماه گذشته، التهاب در بازار فولاد به قدری شدت 
گرفت که مجلس ش��ورای اس��لامی پا به میدان گذاش��ت. 
کمیس��یون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی طرحی 
را با عنوان »طرح توس��عه و تولی��د پایدار زنجیره فولاد« با 

رویکرد اصلاح سیاست های تنظیم بازار مطرح کرد. 
عرضه ۱۰۰ درص��دی محصولات زنجیره فولاد در بورس 
کالا، تعیین کف و س��قف قیمت ش��مش، ح��ذف معافیت 
مالیاتی برای صادرات از س��نگ آهن تا شمش از مهم ترین 
موضوعاتی هستند که در این طرح به آنها اشاره شده است. 
ب��دون تردید تصویب هرک��دام از مصوبات ب��ا موافقت و 
مخالفت های بس��یاری روبه رو خواهد ش��د. موافقان ضمن 
انتق��اد از روی��ه گرانی بی ح��د و حصر فولاد ط��ی ماه های 
گذش��ته، این مفاد را لازمه بازگش��ت تع��ادل به بازار فولاد 

می دانند. 
مخالفان نیز سیاس��ت های یادش��ده را رانت زا می دانند و 
تاکی��د دارند هرنوع دخالتی در قیمت گذاری، واس��طه گری 

را تشدید می کند. 

ای��ن روزها سیاس��ت های یک ب��ام و دو هوای 
مس��ئولان و سیاس��ت گذاران ش��دت گرفت��ه ت��ا 
جایی ک��ه زنجیره فولاد نی��ز از این روند بی نصیب 

نمانده است. 
بهارستان نش��ینان از یک س��و ب��ا قیمت گذاری 
دس��توری فولاد مخالفت می کنن��د و آن را عامل 
رانت و س��ودجویی می دانند. اما در عمل به سمت 

قیمت گذاری پیش می روند. 
مجلس��ی ها ط��ی ماه های پیش��ین ک��ه از آغاز 
فعالیت آنها گذش��ته، انتقادات بس��یار و بجایی را 
نسبت به التهابات بازار فولاد مطرح کرده اند. بحق 
که رش��د بی��ش از ۱۰۰ درصدی قیمت ش��مش 
فولادی از ابتدای س��ال جاری تاکنون جای سوال 
و ش��بهه دارد. به ویژه که ایران در رده ۱۰ کش��ور 
بزرگ فولادس��از جهان ق��رار دارد و تولید این فلز 
اس��تراتژیک در کش��ور ما با مزیت های بس��یاری 
همراه است. بنابراین توجه به این موضوع از سوی 
مجلس و نمایندگان مردم مثبت ارزیابی می شود. 
اما آیا اساسا تصویب قانون برای قیمت گذاری یک 
کالا، آن هم نه کالایی اساسی، در شأن قانون گذار 

است؟ 
البت��ه قیمت فولاد در ماه ه��ای اخیر با توجه به 
ش��رایط حساس اقتصادی کش��ور در مسیر صعود 
قرار گرفته و سیاست های اش��تباه نیز بر التهابات 
آن افزوده اس��ت. حال آیا تصویب قانون برای رفع 
این مشکل مقطعی، راهگشا خواهد بود و به منزله 

باز کردن گرهی با دندان نیست؟ 
در همین حال در طرحی که کمیس��یون صنایع 
و مع��ادن مجلس با عنوان توس��عه و تولید پایدار 
زنجیره فولاد با رویکرد اصلاح سیاست های تنظیم 
ب��ازار، ارائه کرده، تناقضات قابل توجهی به چش��م 
می خ��ورد که قانونی ش��دن این مف��اد را بیش از 

پیش، با ابهام روبه رو می کند. 
در متن این طرح تاکید ش��ده: »سیاس��ت های 
مداخله  قیمتی دول��ت در بازار محصولات زنجیره 
فولاد موجب ش��ده ش��کاف قیمت��ی قابل توجهی 
می��ان قیمت های داخلی و جهانی ایجاد ش��ود که 
این مس��ئله به همراه کاهش ارزش ریال باعث شده 
جذابی��ت صادرات افزایش یاب��د.« در همین حال 
تاکید ش��ده مداخل��ه دولت ب��رای تنظی��م بازار 
ف��ولاد درنهایت موجب ایجاد رانت، فس��اد و رونق 

واسطه گری در بازار شده است. 
حال مجلسی ها با علم به آثار مخرب مداخله گری 
قیمت��ی و افزایش ران��ت و دلالی، خ��ود اقدام به 

مداخله مستقیم در قیمت فولاد کرده اند. 
در تبص��ره دوم ماده یک این طرح تاکید ش��ده: 
»وزارت صنعت، معدن و تجارت مکلف است برای 
تمامی محصولات زنجیره ارزش فولاد که در بورس 
کالا عرضه می ش��وند، کف و سقف قیمتی تعیین 

کند.« 
بنابراین با تصوی��ب این طرح، مداخله دولت در 
قیمت گذاری فولاد، قانونی می ش��ود. اشتباهی که 
خود مجلس��ی ها به آن اذعان دارند در قالب قانون 
تصویب می ش��ود. اش��تباهی که قانونی می شود و 

بازگشت از آن، آنقدرها هم ساده نخواهد بود. 
ع��لاوه بر ای��ن باید تاکید ک��رد انتق��اد به این 
ط��رح به همینجا ختم نمی ش��ود، چراکه تصویب 
ط��رح جدید به منزل��ه نقض قانونی اس��ت که به 
موج��ب آن کالاهای عرضه ش��ده در بورس معاف 
از قیمت گذاری هس��تند. البته نمایندگان مجلس 
از این امکان برخوردار هس��تند که قوانین را تغییر 
دهند ام��ا پیرو این حق قانونی، ثب��ات قوانین در 

کشور زیر سوال می رود. 
بس��یاری از صاحبان س��رمایه به ویژه در بخش 
خصوصی با توجه به قوانین و مقررات برای حضور 
و فعالیت در یک ح��وزه اقدام می کنند. در چنین 
ش��رایطی تغییر م��داوم قوانین ب��ه منزله کاهش 
هرچه بیش��تر ثب��ات در ش��اخصه های اثرگذار بر 

اقتصاد کشور است. 
بنابراین این دست دخالت ها در شأن قانون گذار 
نیست. می توان نسبت به موضوعات بی تفاوت نبود 
و تصمیمات اش��تباهی هم اتخاذ نکرد. می توان به 
راهکارهای دیگری هم اندیش��ید و از چاله به چاه 

نیفتاد. 
تصویب قانون برای رفع چالشی مقطعی، آن هم 
قانون گذاری نه با ذات قانون گذاری همخوانی دارد 

و نه در شأن مجلس تراز انقلابی است. 

یادداشت

مرضیه احقاقی
روزنامه نگار

قیمت گذاری فولاد در شأن 
قانون گذار است؟

خروج بازار فولاد از ریل

قیمت دستوری نتیجه بخش نیست

علیرضا سلیمی، نماینده مردم محلات در مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگو با  »روزگار معدن« تاکید کرد: مجلس 
شورای اس��لامی با قیمت گذاری دس��توری مخالف است، 
چراکه تجربه آن در گذشته بوده و نتایج مثبتی را به دنبال 

نداشته است. 
اما درحال حاضر روند قیمت فولاد از مس��یر طبیعی خود 

خارج شده و باید چاره ای برای آن اندیشیده شود. 
این عضو هیات رئیس��ه مجلس در ادامه گفت: بس��یاری 
از نهاده ه��ای تولید با یاران��ه در اختیار تولیدکنندگان قرار 
می گی��رد.  با توج��ه به آنک��ه ای��ران از ظرفیت های غنی 
معدن��ی برخوردار اس��ت؛ این منابع معدنی ب��ا نرخ پایین 

در اختی��ار تولیدکنن��دگان قرار می گی��رد. در همین حال 
 مناب��ع ارزان انرژی نیز در اختیار ای��ن تولیدکنندگان قرار 

می گیرد.
 با این وجود، ش��مش فولاد در کش��ور حتی در مواردی 
با بالات��ر از نرخ های جهانی به فروش می رس��د. س��لیمی 
خاطرنش��ان کرد: این گران فروش��ی با توجه به امتیازات و 
یارانه هایی که در اختیار فولادسازان قرار می گیرد، منطقی 
و قابل قبول نیس��ت و درحال حاض��ر به یکی از دغدغه های 
نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی بدل شده است. 
نماینده مردم محلات در مجلس ش��ورای اسلامی گفت: 
درحال حاضر فقط کمتر از ۳۰ درصد شمش تولید شده در 

کش��ور در بورس کالا عرضه می ش��ود. مابقی این تولیدات 
چگونه و از چه کانالی به فروش می رسد؟ 

وی با اشاره به صادرات قابل توجه شمش در نیمه نخست 
امسال گفت: صادرات این حجم از شمش فولادی به منزله 
تقویت خام فروش��ی است. یعنی مافیای فولاد در حوزه این 
صنعت ش��کل گرفته است و این مافیا روند توزیع و قیمت 

شمش را در اختیار گرفته اند.
 ب��ا وجودی ک��ه میزان تولید فولاد در کش��ور به مراتب 
بیش��تر از نیاز داخلی است، این افراد با عرضه قطره چکانی 

زمینه رشد قابل توجه قیمت ها را فراهم می کنند. 
س��لیمی گفت: در چنین ش��رایطی، اصلاح این قیمت ها 

ضروری به نظر می رس��د. بر همین اس��اس نیز حضور این 
واس��طه ها موجب شده مجلس شورای اسلامی به فکر چاره 

بیفتد و طرحی را با هدف تنظیم بازار فولاد تدوین کند. 
نماین��ده مردم محلات در مجلس ش��ورای اس��لامی در 
ادام��ه و در انتق��اد به توزیع و فروش ف��ولاد در بورس کالا 
و بهره گیری از س��امانه بهین یاب گفت: این سامانه نواقص 
بسیاری دارد که زمینه حذف شفافیت را از زنجیره فولاد و 

معاملات آن فراهم کرده است. 
در چنین ش��رایطی التهاب و تن��ش در این بازار طبیعی 
است؛ بنابراین باید راه حلی برای رفع این مشکل اندیشیده 

شود.

بهرام شکوری، رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی 
ات��اق بازرگانی ایران در گفت وگو با »روزگار معدن« تاکید 
کرد: تولید فولاد کش��ور درحال حاضر م��ازاد نیاز مصرف 
کش��ور اس��ت؛ بنابراین بخش قابل توجهی از این تولیدات 
باید صادر شود. حال چنانچه براساس طرح مجلس شورای 
اس��لامی برای س��اماندهی به بازار فولاد مقرر شود، تمام 
تولیدات فولادی کش��ور در بورس عرضه شود، با توجه به 
مازاد بودن عرضه در مقایس��ه با تقاضا، زمینه افت قیمت 
ش��مش فولاد فراهم می ش��ود. وی سیاست قیمت گذاری 
دس��توری را برای هر حلقه از زنجیره فولاد اشتباه دانست 
و تاکید کرد: این تجربه بارها درباره حلقه های بالادس��تی 
فولاد تکرار شده و تاکنون نتیجه مثبتی از آن حاصل نشده 
اس��ت. قیمت محصولات صنایع بالادستی زنجیره فولاد به 
ش��کل دستوری و براساس ضریبی از قیمت شمش تعیین 
می ش��ود. این تولیدکنندگان در طول سال های گذشته و 
در س��ایه این نرخ گذاری دستوری، متضرر شده اند، چراکه 
در م��وارد متع��ددی مش��اهده می کنیم ک��ه محصولات 
حلقه های بالادس��تی زنجیره فولاد )سنگ آهن، کنسانتره، 
گندله و آهن اس��فنجی( با اختلاف قیمت بس��یار فاحشی 
در مقایس��ه با نرخ های جهانی در اختی��ار تولیدکنندگان 
داخلی قرار می گیرد. حال تعمیم این سیاس��ت به س��ایر 
حلقه های تولید گرهی از مشکلات نمی گشاید، بلکه زمینه 

سودجویی هرچه بیشتر را فراهم می کند. 
عرضه و تقاضا تعیین کننده باشد  �

ش��کوری هر نوع دخالتی در قیمت گذاری محصولات را 
اش��تباه دانس��ت و افزود: چنانچه قیمت ها در این زنجیره 
به مکانیس��م های بازار سپرده شود، بسیاری از چالش های 
فعلی برطرف می ش��وند. اساس��ا ب��ورس کالا نیز بر همین 
اس��اس تاسیس شده است. وی تاکید کرد: هر دخالتی در 

قیمت ها زمینه واسطه گری و رانت را فراهم می کند. 
درحال حاض��ر قیمت گذاری ش��مش براس��اس نرخ ارز 

نیمایی محاس��به می شود. اختلاف میان قیمت ارز نیمایی 
و ب��ازار آزاد، خ��ود عامل دیگری برای ایجاد رانت اس��ت. 
حتی اگر نرخ ارز در فرمول های قیمت گذاری به ارز س��نا 
هم تغییر پیدا کند، باز هم زمینه ایجاد واسطه گری وجود 
دارد. در چنین ش��رایطی این سوال مطرح می شود که این 
دس��ت اش��تباهات تا کجا ادامه دارد؟ ما تا چه زمانی باید 

تاوان این دست سیاست های اشتباه را پس بدهیم؟ 
راه حل چیست؟ �

رئیس کمیس��یون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی 
ایران در پاس��خ به سوالی مبنی بر راه حل رفع واسطه گری 
و بهبود ش��رایط گفت: آزادسازی نرخ ارز، تعیین قیمت در 
تقابل عرض��ه و تقاضا و حذف تعرف��ه واردات راه حل رفع 

چالش های موجود در این حوزه است. 
در چنی��ن ش��رایطی فولادس��ازان می توانن��د حض��ور 
محص��ولات خ��ود در بازارهای جهان��ی را انتخاب کنند و 
در همین حال نیاز کش��ور از طریق واردات تامین ش��ود. 
تج��ار نی��ز می توانند فولاد م��ورد نیاز کش��ور را از طریق 
واردات تامین کنند و بدین ترتیب زمینه بازگش��ت تعادل 
به بازار فراهم ش��ود. ش��کوری تاکید کرد: چنانچه امکان 
س��ودجویی و رانت از این بازار حذف ش��ود، از یک سو نیاز 
بازار داخلی تامین می ش��ود و از س��وی دیگر، صادرات با 
توجه به تس��هیل گری ادامه می یاب��د. درواقع، رانت زمینه 
ح��ذف تعادل را از ای��ن بازار فراهم کرده اس��ت؛ بنابراین 
با برچیده ش��دن واس��طه گری و رانتجویی، مشکلات هم 

برطرف می شوند.
یارانه نمی خواهیم، مشکلات را برطرف کنید  �

ش��کوری در ادامه و در پاس��خ به سوالی مبنی بر حذف 
معافیت مالیات��ی صادرات محصولات خ��ام زنجیره فولاد 
)س��نگ آهن، کنس��انتره، گندله، آهن اس��فنجی و فولاد 
خام( براس��اس طرح توس��عه و تولید پایدار زنجیره فولاد 
کمیس��یون صنایع و معادن مجلس و تاثیر آن بر عملکرد 

ای��ن صنایع گفت: این معافیت ها مانند مش��وق هایی برای 
صادرات هستند و زمینه توسعه تولید را فراهم می کنند.

به اعتقاد ما دولت هر نوع یارانه یا یارانه ای که در اختیار 
صنای��ع قرار می دهد، حذف کند و اج��ازه بدهند عرضه و 
تقاضا، قیمت ها را تعیین کند. اما متاس��فانه شاهد هستیم 
متولیان امر و سیاس��ت گذاران آنقدر در تصمیم گیری های 
خود اش��تباه و سعی و خطا می کنند تا به نتیجه ای واضح 
برس��ند. در این میان، ضربات بس��یاری بر عملکرد فعالان 
صنعتی وارد می ش��ود. در همین حال باید زمینه هم وزنی 
تولیدکنن��دگان داخلی با رقبای آنها در س��طح بین المللی 
فراهم ش��ود. به عن��وان مثال، ن��رخ بهره بانکی در س��ایر 

کشورها کمتر از ۲ درصد برآورد می شود. 
تجار و تولیدکنندگان جه��ان، امکان برقراری ارتباطات 
بانکی را در س��طح جهان��ی دارند؛ درحالی ک��ه خریدارن 
محص��ولات ایرانی ناچارن��د تولیدات م��ا را نقد خریداری 
کنن��د؛ بنابراین با توجه به ای��ن محدودیت ها، محصولات 
م��ا را کمتر از قیمت های عرف جهانی خریداری می کنند. 
درنتیجه از متولیان امر انتظار می رود زمینه برقراری روابط 
بانکی و سیستم مالی جهان را فراهم کنند. تولیدکنندگان 
ایران��ی با توجه به ش��رایط تحریمی ناچارند برای صادرات 
محص��ولات خود را ابتدا به کش��وری ثال��ث منتقل کنند؛ 
اس��ناد و حت��ی کش��تی را ع��وض کنند. همی��ن موضوع 
هزینه ه��ای تج��ارت آنها را ب��ه مراتب افزای��ش می دهد. 
ای��ن تاوان تولیدکننده تحمیل می ش��ود. یا اینکه ش��اهد 
هس��تیم دولت از پس بازگش��ت هزینه ص��ادرات نفت بر 
نمی آی��د یا ام��کان انتقال هزینه مربی��ان فوتبال را ندارد، 
اما از تولیدکنندگان و فعالان صنعتی انتظار بازگش��ت ارز 
را دارد. در واقع نقل وانتقال پول در ش��رایط کنونی بسیار 
دشوار شده و هزینه های مضاعفی را به تولیدکنندگان وارد 

می کند.
از مجموع موارد یادش��ده اینطور برداش��ت می شود که 

یاران��ه ای که از س��وی دول��ت در اختیار فع��الان صنعتی 
قرار می گیرد، به مراتب محدودتر از هزینه هایی اس��ت که 

شرایط اقتصادی به آنها تحمیل می کند. 
درواق��ع سیاس��ت گذاران و متولی��ان ام��ر در دولت یا 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��ابقه اجرایی کاف��ی ندارند. 
هی��چ گاه ص��ادرات نکرده اند ی��ا به فعالیت ه��ای تولیدی 
مش��غول نبوده اند اما برای صادرات، واردات و تولید، قانون 
می نویس��ند. طبیعی اس��ت که چنین مصوباتی نیز نتیجه 
مثبتی را به دنبال ندارد. رئیس کمیس��یون معدن و صنایع 
معدنی ات��اق بازرگان��ی در ادامه خاطرنش��ان کرد: بدون 
تردید تداوم این ش��رایط به رانت و فس��اد منجر می شود 
و در همین حال س��بب خروج س��رمایه از کشور می شود. 
در چنین شرایطی، امکان توس��عه از زنجیره فولاد گرفته 
می ش��ود. در همین حال، امکانی ب��رای امضاهای طلایی 
فراهم می ش��ود. بنابرای��ن توجه به موضوعات یادش��ده و 

تلاش برای گره گشایی ضروری به نظر می رسد. 

آنچه مسلم است بازار فولاد طی ماه های گذشته با التهاب 
روب��ه رو بوده و رفع این تنش ها ضروری به نظر می رس��د. اما 
نباید ب��ا تصمیمات اش��تباه، ضررهای غیرقاب��ل جبرانی به 

صنایع کشور وارد کرد. 
در همین حال باید خاطرنش��ان ک��رد اغلب تصمیم گیران 
و سیاس��ت گذاران فاقد س��ابقه اجرایی کافی در حوزه تولید 
و تجارت هس��تند، با این وجود در تصمیم گیری های خود از 

تجربیات فعالان این حوزه نیز کمک نمی گیرند. 
درنتیجه بدون توجه به فوت وفن ها تصمیم گیری می کنند. 
بدون تردید این دست استراتژی ها که تنها از طرح های روی 
کاغذ منتج ش��ده اند؛ لزوما نتیجه مثبتی را به دنبال نخواهد 

داشت. 

سخن پایانی 
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شمارش معکوس برای صعود دوباره بورس

چرا پول پالایشی یکم برای برخی از سهامداران برگشت خورد؟

ریزش بورس را به انتخابات امریکا گره نزنید! 

گروه معدن

بورس بازان حرفه ای معتقدند حرکت افتان  و خیزان 
بورس به زودی تمام ش��ده و صعود دوباره شاخص از 

سر گرفته می شود.
ب��ه گزارش مهر، ش��اخص بورس ای��ن روزها فراز و 
فروده��ای بس��یاری را تجربه می کند ام��ا بورس بازان 
حرفه ای ب��ر این باورند که به زودی بهار بورس دوباره 
از راه می رسد و این فراز و فرودها کاملا طبیعی است.

کارشناس��ان متفق القول هس��تند که رفتار هیجانی 
سهامداران خرد این فراز و فرود را رقم زده است؛ چرا 
که گزارش دوره ای بسیاری از شرکت های بورسی موید 
روند س��وددهی این شرکت هاس��ت و اگر سهامداران 
حقیقی مبتنی بر عملکرد ش��رکت ها بخواهند درباره 
فروش س��هام خود تصمیم گیری کنن��د، طبیعتا باید 
سهام شأن را حفظ کنند نه اینکه مدت ها در صف های 
خرید س��نگین، در انتظار فروش آن با قیمتی کمتر از 
ارزش ذاتی اش باش��ند. این گروه که در خلأ تحلیل و 
بی توجه به روند س��وددهی ش��رکت ها اقدام به فروش 
س��هام خود می کنند، عموما همان کسانی هستند که 
طی ماههای ابتدای امسال، تحت تأثیر فضای هیجانی 
حاکم بر جامع��ه، و بدون تحلیل و بررس��ی، اقدام به 

ورود به بازار سهام کرده بودند.
ام��ا به راس��تی بازار س��هام به کدام س��مت و س��و 
م��ی رود؟ پس از آن صعود غیرمنتظره تا قله حدود دو 
میلی��ون و یکصد هزار واحدی و روندی نزولی تا کانال 
ی��ک میلیون و 300 هزار واحدی، آی��ا بازار باز هم به 
روند صعودی خود بازخواهد گشت؟ این سوال را با دو 

کارشناس بازار سرمایه مطرح کرده ایم.
بازار به کدام سو می رود؟ �

محم��د ماهیدش��تی، تحلیلگ��ر ب��ازار س��رمایه در 
گفت وگ��و با مهر در خصوص چش��م انداز بازار س��هام 
گفت: ش��واهد آشکارشده نش��ان می دهد که حتی با 
وجود س��قوط اخیر، در دو و نیم س��ال اخیر بازدهی 
بازار س��هام از تمامی س��رمایه گذاری های دیگر بیشتر 

بوده است.
وی خاطرنش��ان کرد: زمانی که ن��رخ دلار 10 هزار 
تومان بود، شاخص بورس تهران 100 هزار واحد بود و 
امروز که نرخ دلار حدود 30 هزار تومان است، شاخص 
باید 300 هزار واحد می بود، این در حالی اس��ت که با 
وج��ود ریزش های اخیر، هنوز ش��اخص یک میلیون و 
300 هزار واحد اس��ت و بنابراین توانس��ته 10 مرتبه 

بیشتر بازدهی ایجاد کند.
این تحلیلگر بازار سرمایه اضافه کرد: اگر به تاریخچه 
نگاه کنیم، هیچ گاه شاخص کل بورس تهران از سقف 
2.5 ت��ا 3 برابر دلار فراتر نرفته اس��ت، ام��ا از ابتدای 
س��ال 2020 میلادی نس��بت ش��اخص کل بورس به 
دلار س��قف س��الیان طولانی را شکسته و به 10 واحد 
رسیده و اگر تکنیکالی نگاه کنیم، شاخص کل معادل 
4.5براب��ر دلار، ی��ک محدوده منصفان��ه برای کف آن 
اس��ت و این نس��بت بدون اینکه بازار سهام وارد رکود 
چند ساله بشود، تا سقف 10 واحد هم قابلیت افزایش 

مجدد را دارد، همان طور که امسال تجربه شده بود.
ماهیدش��تی ادامه داد: اگر تحت س��ناریوی تقویت 

ری��ال، نرخ انتظاری دلار را 20 هزار تومان هم در نظر 
بگیریم، ش��اخص کل به زودی س��قف تاریخی خود را 

پس خواهد گرفت.
وی خاطرنش��ان کرد: در مقط��ع فعلی چالش اصلی 
بازار س��هام، تورم اس��ت و تورمی که به نوعی نش��انه 
رونق بود و حاش��یه س��ود را افزایش م��ی داد، اکنون 
آن قدر افزایش داش��ته که آس��یب های اجتماعی در 
پی خواهد داش��ت. بدین ترتی��ب، در حالی که بانک 
مرکزی می گوید که سیاس��ت افزایش نرخ سود بانکی 
را دنب��ال نمی کند، اما به نظر می رس��د که این بانک 
اجازه تس��هیل پولی و افزایش س��قف اعتبارات را هم 
نمی دهد، چرا که تورم مصرف کننده بالا اس��ت و این 
تورم بالا، بازار بدهی را منقبض کرده و منجر به سقوط 

بازار سهام شده است.
وی با این ادعا که بازار طلا و ارز، ریال را به اش��تباه 
ارزان نش��ان می دهند، گفت: به اوج رسیدن نرخ سود 
مؤثر اس��ناد خزانه در مرداد به بازار ارز نیز شوک داد، 
ولی ن��رخ دلار دوباره پس از آن افزایش داش��ت. من 
برای افزایش ن��رخ دلار از 21 هزار تومان به 32 هزار 
تومان عامل بنیادینی نمی بینم و به نظر می رس��د که 
انتظ��ارات سیاس��ی عامل اثرگذار ب��وده و حتی باعث 
ش��ده طلا بیش از آنچه که ارزش دارد معامله بش��ود. 
با این وجود، طی چند روز اخیر، خوشبختانه مشاهده 
می ش��ود که سفت ش��دن بازار بدهی نرخ ارز را نزولی 

کرده است.
ماهیدش��تی گفت: تصور می کنم که در کوتاه مدت 
یعنی طی چند هفته آتی، عملکرد بازار س��هام بهتر از 
بازار طلا و ارز باش��د و بازارها به صورت افت طلا و ارز 

و رشد سهام به مسیر خود ادامه دهند.
وی ابرازکرد: فکر می کنم که سیاس��ت پولی کنترل 
نرخ ارز و نرخ تورم دارد به هدف خود می رس��د و اگر 
با چاشنی اخبار مساعد سیاسی نیز همراه شود، اوضاع 
بازار س��هام بهتر خواهد ش��د. ماهیدشتی گفت: وقتی 
که روند بازار ارز عوض ش��ده و ن��رخ دلار تا 2۶ هزار 
توم��ان هم پایین رفته، یعنی قرار اس��ت که در عرصه 
سیاسی اتفاق مثبتی بیفتد و چنین عاملی بر بازار ارز 
اثر گذاش��ته است. وی اظهارکرد: سطح فروش و حتی 
نرخ رشد فروش شرکت ها در شهریور و مهر فوق العاده 

ب��وده و بالاترین رکورد را نس��بت به اوج های قبلی به 
ثبت رسانده و اگر بپذیریم که این تغییرات سود است 
ک��ه تغییرات نرخ را توضی��ح می دهد، باید قیمت های 
بالاتری برای سهام ببینیم، چرا که اکنون شرکت هایی 
پیدا می ش��وند که نرخ آنها یک س��وم چیزی است که 
س��ود آنها توضیح می دهد. ماهیدش��تی گفت: ممکن 
اس��ت یک زمانی حتی در سطوح پایین تر شاخص کل 
حباب بوده باش��د و این حباب حتی بزرگ تر هم شده 
باش��د، اما امروز این حباب بزرگ ترکیده و بازار سهام 

زیر ارزش ذاتی قرار دارد.
این تحلیلگر اقتصاد کلان ادامه داد: بر عکس اینکه 
خیلی ه��ا می گویند در هر دوره ی ریاس��ت جمهوری، 
ی��ک دوره رون��ق بازار س��هام وج��ود دارد و در اواخر 
دوره هر رئیس جمهور، رشد بازار سهام تمام می شود، 
من این اعتقاد را ن��دارم. چرخه های تجاری انتخاباتی 
در بازاره��ا وجود دارن��د، اما چرخه  رون��ق فعلی بازار 
س��هام هنوز تمام نش��ده و هنوز با انتهای رونق فاصله 
داری��م و به نظر می رس��د که بازار س��هام از انتخابات 
ریاس��ت جمهوری ایران نیز با رش��د عبور خواهد کرد. 
پای��ان چرخه رونق بورس ب��ه انتخابات امریکا و حتی 
انتخابات ایران بس��تگی ندارد و فعلا این چرخه رونق 

ادامه دارد.
ماهیدشتی در جمع بندی گفت: بورس ایران سطوح 
مقاومتی چند ده س��اله خود را در مقابل دلار شکسته 

و شرکت ها در حال رشد هستند.
حقوقی ه�ا هن�وز وارد خریدهای جدی  �

در کف قیمتی نشده اند
علی شهیدی، دیگر کارش��ناس بازار سرمایه نیز در 
گفت وگ��و با مهر با بیان اینک��ه با توجه به کلیت روند 
صعودی بازار س��هام از اواخر س��ال 98 ت��ا مرداد 99 
و افزای��ش چند برابری و رس��یدن ش��اخص به حدود 
2 میلی��ون و 100 هزار واحدی، چنین برگش��تی در 
ش��اخص طبیعی بوده است، گفت: تس��لط روند افت 
ش��اخص بر بازار س��هام، کاملا قاب��ل پیش بینی بود؛ 
چراک��ه وقتی ش��اخص با توج��ه به هیجان��ات میان 
مردم، حرکت صع��ودی را در پیش می گیرد، با همان 
ش��دت نیز برمی گ��ردد و ریزش دارد؛ ام��ا با توجه به 
اینک��ه بازارهای مختلف دارایی در ایران، در بلندمدت 

متناس��ب با رشد نقدینگی رش��د می کنند، زمانی که 
رش��د تولید ناخال��ص داخلی تقریبا صفر اس��ت، بازار 
سرمایه به نوعی در حکم دارایی غیرمولد رشد خواهد 

کرد.
وی اف��زود: وقتی که در درازمدت، رش��د نقدینگی 
کش��ور از س��ال 92 تا 98 حدود 7 برابر ش��ده است، 
قاعدت��ا دارایی های دیگر نیز باید 7 تا 8 برابر ش��وند؛ 
پس رش��د 20 برابری بازار س��رمایه منطقی نیست و 
شاخص بعد از گذشت مدتی، از این مسیر برمی گردد.
وی تصریح کرد: در این میان با توجه به ویژگی های 
بازار س��رمایه و اینکه نوس��انات آن پررنگ تر از س��ایر 
بازارها اس��ت، می ت��وان گفت مهم تری��ن دلیل چنین 
افتی، ذات بازار س��رمایه است؛ ضمن اینکه افرادی که 
به تازگی وارد بورس شده اند نیز، با چند مسئله روبه رو 
هس��تند؛ آنها کاملا ناآشنا با بازار سرمایه هستند و به 
همین دلیل، با تمام پس انداز خود وارد بورس ش��ده و 
حت��ی در مواردی، دارایی های ضروری خود مثل ملک 
را فروخت��ه و منابع آن را به بازار آورده اند و به صورت 
مستقیم هم وارد بازار شده اند؛ بنابراین اکنون که بازار 

با افت مواجه بوده، هیجانی از بازار خارج می شوند.
شهیدی تصریح کرد: این مهم ترین مخاطره ای است 
که ب��ازار را هیجانی کرده و اکن��ون نیز روند غالب بر 

بازار نیز شاخص را به سمت افت پیش می برد.
ای��ن تحلیلگ��ر ب��ازار س��رمایه در خص��وص رفتار 
حقوقی ها در بازار نیز خاطرنش��ان ک��رد: از زمانی که 
ش��اخص ش��روع به افت کرده تا به حال، حقوقی ها و 
س��هامداران ب��زرگ، دائما خرید و ف��روش می کنند و 
اس��تراتژی که در پیش گرفته اند، نوسان گیری است؛ 
یعنی در نرخ کف می خرند و وقتی نرخ سهام خریداری 
شده، کمی بالاتر می رود، سهم را می فروشند و به این 
امی��د نمی آیند ک��ه کاملا نگاه پرس��ود و بلندمدت به 

سهام خریداری شده داشته باشند.
وی اظهارک��رد: اینک��ه بزرگان ب��ازار در کدام نقطه 
می خواهند س��هام را بخرند که نگاه دارند و نفروشند، 
طی ایام آتی مش��خص خواهد شد؛ همانطور که بعد از 
عبور ش��اخص از عدد دو میلیون واحد به بالا، حقوقی 
در ی��ک حرکت س��نگین، س��هام خ��ود را فروختند؛ 
بنابرای��ن اکن��ون و در ک��ف قیمتی نیز ت��ا زمانی که 
خریده��ای جدی و پررنگی به صورت دس��ته جمعی 
وجود نداش��ته باشند، کف س��ازی اتفاق نخواهد افتاد؛ 
ضمن اینکه بعد از انتخابات امریکا نیز مشخص خواهد 
شد که کف، چه قیمتی است و حقوقی ها و سهامداران 

بزرگ در چه سطحی وارد می شوند.
ش��هیدی گفت: البته مسائل حاش��یه ای نیز در این 
حوزه مهم اس��ت؛ به نحوی که اگر سیس��تم اقتصادی 
کش��ور به س��مت دریافت جدی مالیات های تنظیم از 
خودرو و مس��کن هدایت ش��ود و پس از آن روی دلار 
و ط��لا و س��که مالیات را اخذ کنی��م، این امر موجب 
خواهد ش��د که نقدینگی به سمت بازار سرمایه برود و 
بازار برگردد؛ ولی باز هم همه چیز بستگی به این دارد 
که آیا مجلس این لایحه را تصویب کند یا اصلا دولت 
اجرا کن��د یا نه؛ ضمن اینکه نرخ بهره بازار بین بانکی 
و به تب��ع آن رفتار خود بانک ها نی��ز در این وضعیت 

اثرگذار است.

دبیر کانون کارگزاران گفت: این تصور که حقوقی ها 
در بازار منفی نباید بفروش��ند اش��تباه اس��ت چراکه 
همان ط��ور ک��ه حقیقی ها ح��ق دارن��د در هر لحظه 
دارایی خ��ود را تبدیل به نقدینگ��ی کنند این امکان 
و اختیار باید برای حقوقی ها هم باشد چراکه آنها هم 
هزینه هایی دارند که در این شرایط اقتصادی باید این 

هزینه ها را بپردازند.
روح الله میرصانعی در گفت وگو با ایلنا درباره دلایل 
برگش��ت پول خرید پالایش��ی یکم برخ��ی از افراد به 
حس��اب آنها و عدم س��فارش پذیری توس��ط برخی از 
کارگزاران اظهارکرد: این برگشت پول دلایل مختلفی 
دارد. یکی از دلایل آن این اس��ت که یک فرد ممکن 

اس��ت از طرق مختلف نس��بت به خرید پالایشی یکم 
اق��دام کرده باش��د یعنی هم از طری��ق بانک و هم از 
طریق کارگزاری س��فارش خرید داده باش��د که یکی 
از این سفارش��ات رد خواهد شد. وی ادامه داد: دلیل 
دیگر این است که ممکن است یک فرد از طریق دو یا 
چند کارگزاری مختلف درخواست خرید پالایشی یکم 
را داده باش��د که بازهم به جز یک درخواس��ت مابقی 
ریجکت ش��ده و پول به حساب برگش��ته است. دبیر 
کانون کارگزاران افزود: دلیل دیگر این است که برخی 
از افراد بیشتر از س��قف مجاز اقدام به خرید پالایشی 
یکم کرده اند که در این صورت هم مابقی به حس��اب 
آن فرد برگش��ت داده شده است. میرصانعی در پاسخ 

به این س��وال که چرا در همان زمان س��فارش گذاری 
پیام این خطا به افراد داده نمی ش��ود، گفت: در زمان 
س��فارش گذاری این امکان وجود ن��دارد چراکه تمام 
سفارش ها تجمیع و به س��پرده گذاری مرکزی ارسال 
و در آن زم��ان مش��خص می ش��ود ی��ک ف��ردی چه 
خطاهایی در خرید ETFها داش��ته اس��ت و در زمان 
ارائه سفارش این اطلاعات در اختیار کارگزاری وجود 
ندارد. دبیر کانون کارگزاران در پاسخ به این سوال که 
عده ای نتوانس��تند خرید را انجام دهن��د و تمام پول 
آنها برگشت داده شده است و دیگر سهامدار پالایشی 
یکم نیستند، بیان کرد: بعید می دانم این اتفاق افتاده 
باشد و این برگشت پول ها به حساب سهامداران بابت 

مازاد خرید اس��ت. میرصانعی درباره گلایه سهامداران 
از ممنوعیت فروش س��هامی که همان روز خریداری 
شده است، گفت: قرار بر این بود که این ممنوعیت لغو 
و اصلاح شود و ما هم با آن مخالف هستیم چراکه هر 
چقدر ارکان بازار دخالت کمتری داشته باشند فرآیند 
و معاملات بازار بهتر خواهد شد. وی افزود: سیاست از 
اج��رای این ممنوعیت، کاهش فروش بود که اتفاقا اثر 
عکس بر بازار گذاشت و دیدیم خریدها هم کمتر شد. 
اجرای این ممنوعیت ب��ه این دلیل بود که به کاهش 
فش��ار فروش کمک کند و فضای بازار بهتر ش��ود اما 
دیدیم که این محدودیت و ممنوعیت اتفاقا اثر عکس 

بر بازار گذاشت.

بورس تهران از 19 مردادماه نزولی شده و در کمتر 
از 3 ماه، ریزش تقریبا 39درصدی داشته؛ حال آنکه 
در تاریخ بورس چنین س��قوطی سابقه نداشته و در 
ریزش های سال 92، در بورس تهران در عرض حدود 

2 سال حدود 32 درصد ریزش تجربه شده است! 
ب��ا منفی ش��دن رون��د ب��ازار س��رمایه، ه��ر روز 
پیش��نهاداتی جه��ت بهب��ود وضعیت ب��ازار مطرح 
می ش��ود و یکی از م��واردی که منتق��دان اصرار به 
اصلاح آن داش��تند، تایم پیش گشایش ها بود . البته 
ای��ن انتقادها تا حدودی هم ج��واب داده و از دیروز، 
مقررات سختگیرانه تری برای ثبت سفارش در پیش 

گشایش ها وضع شده است.
حمی��د علیخان��ی، مدیرعامل کارگ��زاری راهبرد 
س��رمایه گذاری ایران سهام در گفت وگو با بورس نیوز 
در این ب��اره بیان کرد: در 3ماه اخی��ر، انواع آزمون و 
خطاه��ا در بورس ته��ران انجام ش��ده؛ ولی معتقدم 
هیچ یک از اقدامات سازمان بورس، تاثیری در بهبود 
وضعیت بازار س��رمایه نداشته است. مهم ترین عامل 
اثرگذار بر روند بازارسرمایه، خدشه دار کردن اعتماد 
عمومی نس��بت به این بازار اس��ت؛ تا چند ماه قبل، 
م��ردم برای دریافت کد بورس��ی و ورود به این بازار، 

س��ر و دست می شکس��تند ولی آنقدر هشدار حباب 
در بازار س��رمایه دادند و... تا بازار سرمایه نزولی شد 
و س��رمایه گذاران باور دارند هر روزی که اضافه تر در 
این بازار بمانند، ضرر بیشتری متحمل خواهند شد.

وی اف��زود: »اعتماد« ب��ه بازار س��رمایه، ماحصل 
س��ال ها تلاش بود و اعتماد از دست رفته، به راحتی 
باز نمی گ��ردد. عالی تری��ن مقامات کش��وری، وعده 
حمای��ت از بازار س��رمایه را دادند و به طرق مختلف 
مردم را به س��رمایه گذاری در بورس، ترغیب کردند؛ 
اما در منفی ها ثابت شد هر آنچه وعده دادند، در حد 
حرف و شعار بود و بس! تزریق منابع صندوق توسعه 
ملی برای حمایت از بازار س��رمایه چه ش��د؟ محدود 
ک��ردن فروش حقوقی ه��ا و برخورد با فروش��ندگان 
حقوقی چه ش��د؟ چ��را هیچ ی��ک از وعده های داده 
شده، در عمل اجرا نش��د؟ بد نیست سیاست گذاران 
مدت��ی به ج��ای وعده ه��ای آت��ی، با فع��ل ماضی 
س��خن بگویند تا مشخص ش��ود عملا چه کرده اند؟ 
ریزش ه��ای بازار س��رمایه م��ا ارتباطی ب��ا انتخابات 
امریکا ندارد؛ چرا باید 3 ماه قبل از برگزاری انتخابات 
ریاس��ت جمهوری امریکا، ریزش های بازار سرمایه را 
ب��ه انتخابات امریکا ربط دهیم؛ در حالی که در دوره 

قبلی انتخابات ریاست جمهوری امریکا، واکنش بازار 
به ای��ن اتفاق فقط 3 روز به ط��ول انجامید و بعد از 
آن، ب��ازار روند عادی به خود گرفت؟ بورس تهران از 
19 مردادماه نزولی ش��ده و در کمتر از 3 ماه، ریزش 
تقریبا 39درصدی داشته؛ حال آنکه در تاریخ بورس 
چنین سقوطی س��ابقه نداشته و در ریزش های سال 
92، در بورس تهران در عرض حدود 2 س��ال حدود 

32 درصد ریزش تجربه شده است! 
این حجم از ریزش، دلیلی جز خدش��ه دار ش��دن 
اعتم��اد عمومی ن��دارد. بورس به کوره پول س��وزی 
مردم تبدیل ش��ده و بس��یاری از س��هم ها در 3 ماه، 
سقوط ۶0 الی 70 درصدی داشته است. بازار سرمایه 
ما، یک بازار رس��می است که تحت نظارت نهادهای 
مختلف قرار دارد. این بازار، بازار س��رمایه گذاری های 
بلندمدت است و تشبیه این بازار به قمارخانه و بازی 
فوتبال و... صحیح نیست. زیان دیدگان این چندماه، 
مردم��ی هس��تند ک��ه در نتیجه تبلیغات یک س��ال 
گذش��ته، س��رمایه های خرد خ��ود را وارد این بازار 
کردند و انصاف نیس��ت نس��بت به زیان سنگینی که 
در این چند ماه متحمل شده اند، این طور بی تفاوت 
باش��یم. وقتی سیاس��ت گذاران نرخ سود سپرده های 

بانکی را کاهش دادند و بازار س��رمایه را بهترین بازار 
برای س��رمایه گذاری معرفی کردن��د، باید فکری به 

حال این روزهای مردم می کردند.
ای��ن کارش��ناس ب��ازار س��رمایه در ادام��ه گفت: 
ریزش س��نگین ب��ازار س��رمایه، منطق��ی و طبیعی 
به نظر نمی رس��د و حتی تحلیلگران��ی که اعتقاد به 
وجود حباب در بازار س��رمایه داش��تند، از این حجم 
ریزش غافلگیر ش��ده اند. هر چه بود، بازار س��رمایه و 
سرمایه گذاران این بازار مورد بی مهری قرار گرفته اند 
و این منطقی نیست که سیاست گذاران و دولتمردانی 
ک��ه در ماه های قب��ل، از مزایای س��رمایه گذاری در 
بورس صحبت می کردند، امروز خود را کنار بکش��ند 
و تنه��ا وعده دهند. با وج��ود آنکه اعتماد عمومی به 
این بازار خدش��ه دار ش��ده؛ ولی معتق��دم اگر دولت 
بخواه��د هنوز فرصت برای جلب دوباره اعتماد مردم 
هس��ت. دولتی که وعده بهبود اقتصادی در 100 روز 
م��ی داد، از ح��الا تا پایان فعالیت خ��ود حدود 9 ماه 
فرص��ت دارد و امیدواریم در این چند ماه باقی مانده، 
ب��رای جلب اعتماد مردم گام ب��ردارد و صد البته که 
بازگرداندن اعتماد از دست رفته، نیازمند عمل است؛ 

نه وعده و شعار! 

دستوررئیسقوهقضاییه
برایرسیدگیبهشکایتسهامداران

معاون حقوقی س��ازمان بورس جزییات ابلاغیه رئیس قوه قضاییه برای رس��یدگی به 
پرونده های بازار سرمایه را تشریح کرد.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، جعفر جمالی در رابطه با جزییات ابلاغیه رئیس قوه 
قضاییه به منظور رس��یدگی به ش��کایات سهامداران بازار سرمایه، اظهار  کرد: اقبال عامه 
مردم و سرمایه گذاران به منظور سرمایه گذاری در بازار سرمایه موجب گسترش ادبیات و 
سواد مالی در اقصی نقاط کشور شده که همین امر جایگاه و نقش این بازار در تامین مالی 

فعالیت های مولد و بنگاه های اقتصادی کشور را ارتقا داده است.
وی افزود: تشویق و هدایت مردم برای سرمایه گذاری آگاهانه به صورت غیر مستقیم و 
از طریق تحلیل و مشورت با اشخاص صاحب نظر و از آن مهم تر توجه به این اصل مهم که 
در بازار س��رمایه کسب سود و عایدی همراه با مخاطره پذیری همراه است آن را جذاب تر 
می کند، آنچه بازار سرمایه و سرمایه گذاران از حاکمیت می خواهند امنیت سرمایه گذاری 

و محاسبه پذیری لوازم و آثار تصمیمات و اعمال حقوقی ها است.
معاون حقوقی سازمان بورس گفت: باید اذعان کرد که در محیط اقتصادی و مالی کشور 
ما کم عارضه ترین، شفاف ترین، و توجیه پذیرترین مسیر برای بکارگیری نقدینگی و پس 
اندازها در فعالیت های مولد و خلق ارزش در اقتصاد، بازار س��رمایه است، لازمه کار تامین 
امنیت در زمان سرمایه گذاری، وجود نظام حقوقی کارآمد برای رسیدگی به حل و فصل 

اختلافات و بکار گیری انصاف و عدالت تجاری است.
جمالی گفت: فعالان بازار انتظار ش��یوه های س��ریع جایگزین و برخاس��ته از عرف ها و 
رویه های تجاری، عدالت ترمیمی، کدخدا منشی، اعمال قاطعیت و سرعت و تخصص در 
رسیدگی های کیفری، قضایی و انضباطی اند. نظام اجرای کارامد، سریع و قاطع به فعالان 

بازار سرمایه اجازه برنامه ریزی می دهد.
نقش قوه قضاییه راهبردی و کلیدی است �

وی بیان کرد: عواملی که در بالا ذکر ش��د، لازمه تامین امنیت س��رمایه گذاری است و 
در این راه نقش قوه قضاییه راهبردی و کلیدی اس��ت به گونه ای که می توان گفت اهالی 
بازار سرمایه تدوین، تصویب و ابلاغ دستورالعمل ساماندهی رسیدگی به پرونده های بازار 
س��رمایه توس��ط رئیس قوه قضاییه گام مهم و اتفاقی مبارک و ارزشمند در بازار سرمایه و 

همچنین دستگاه قضا به شمار می آید.
مع��اون حقوقی س��ازمان بورس گفت: دس��تورالعمل جدید رئیس ق��وه قضاییه برای 
رس��یدگی به پرونده های بازار سرمایه که در 8 ماده و 3 تبصره تدوین شده، حائز مباحث 
مهم و کلیدی درباره رسیدگی به پرونده های قضایی بازار سرمایه است، همچنین استفاده 
از رویکرد عدالت ترمیمی و صلح و سازش در رسیدگی به پرونده های بازار سرمایه در مواد 
یک و پنج این مصوبه و اختصاص شعبه یا شعب شورای حل اختلاف مختص بازار سرمایه، 
از جمله ابتکارات و نوآوری های این دستورالعمل بوده که فضای جدیدی در رسیدگی به 

پرونده های مربوطه گشوده است.
جمال��ی گفت: با کمک این دس��تورالعمل صیانت از حقوق س��رمایه گذاران، فعالان و 
اشخاص تحت نظارت و همچنین تأمین امنیت سرمایه گذاری در بازار سرمایه و حمایت 
از فعالیت های مولد اقتصادی و بنگاه های کسب و کار و ایجاد زمینه و فرصت برای اشخاص 
در جهت پذیرش فعالانه مسئولیت و جبران ضرر و عواقب رفتارهای نابهنجار و تلاش برای 
اصلاح اش��خاص تخطی کننده از مقررات و ایجاد بس��تر بازگشت به اعتبار سابق و کسب 

اعتبار و حسن شهر تضمین خواهد شد.
تخصصی شدن رسیدگی به پرونده های بازار سرمایه �

جمالی اظهار کرد: تخصصی ش��دن رس��یدگی به پرونده های بازار س��رمایه از طریق 
تخصیص ش��عب بازپرس��ی و دادگاه ه��ای حقوقی، کیف��ری 2 و تجدیدنظر و همچنین 

شعبه ای از دیوان عالی کشور از دیگر نکات بارز این دستورالعمل است.
وی بیان کرد: دس��تورالعمل رئیس دس��تگاه قضا برای اس��تفاده از قضاتی که علاوه بر 
دانش حقوقی متناس��ب، دارای تجربه و تخصص در امور اقتصادی و بازار س��رمایه بوده 
و در پرونده های مورد رس��یدگی ذی نفع نباش��ند، نش��ان دهنده عزم ج��دی آن قوه بر 

رسیدگی های دقیق، سریع، تخصصی و بی طرفانه به پرونده های مذکور است.
معاون حقوقی س��ازمان بورس گفت: آموزش کارکنان معرفی ش��ده از س��وی رئیس 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار برای آموزش های تخصصی به عنوان ضابط و صدور کارت 
ضابط دادگس��تری برای آنان گام مهمی در کشف، اعلام، مستندسازی علمی پرونده ها و 
پیگیری های تخصصی و دقیق پرونده های مربوطه بوده و به درس��تی مورد توجه رئیس 

دستگاه قضا قرار گرفته است.
استعلامات قضایی و ضابطین الکترونیکی پاسخ داده می شود �

جمالی بیان کرد: پاسخگویی الکترونیک به استعلامات قضایی و ضابطین را از مهم ترین 
نکات مصوبه فوق خوانده که در نتیجه ی ایجاد و بهره برداری زیرس��اخت های لازم، رصد 
فعالیت های غیرقانونی تس��هیل و رسیدگی به پرونده های مرتبط با بازار سرمایه تسریع 
خواهد ش��د، همچنین استقرار نمایندگی اختصاصی سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
به منظور تس��ریع و تسهیل امور ناشران اوراق بهادار و نهادهای ملی و سایر تشکل های با 
نظارت س��ازمان بورس و اوراق بهادار از که در مصوبه فوق تکلیف ش��ده از اموری است که 
همیش��ه مورد تاکید این س��ازمان بوده و پیگیری شده که نهایتا با نظر مساعد رئیس قوه 
قضاییه جامه عمل به تن خواهد کرد. وی افزود: به عنوان جمع بندی می توان گفت هسته 
اصلی این دس��تورالعمل اعتماد به سرمایه گذاران متعهد و پاک دست، و در جهت تامین 
امنیت و حمایت از س��رمایه گذاری های قانونی و فعالیت های آنان است. در عین حال راه 
کشف، تحقیق، مستند سازی، رسیدگی تخصصی، قاطع و سریع به جرائم را هموار کرده 
که خواس��ت همه اهالی بازار بوده، همچنین نوآوری این دستورالعمل در لحن هم هست 
ک��ه با ادبیات مورد نیاز و مورد انتظار بازار س��رمایه تنظیم ش��ده، ق��وه قضاییه را در کنار 
سرمایه گذاران و پشتیبان آنان نشان می دهد. معاون حقوقی سازمان بورس تصریح کرد: 
البته این آغاز راه اس��ت، فعالان بازار پیش��نهادات و آمادگی بسیاری برای کمک به نظام 
عدلیه کشور به ویژه با ایفای نقش نظارت صنفی و اعمال نظام خود تنظیمی، خود کنترلی 
و انضباطی حرفه ای و عدالت ترمیمی دارند، حمایت از ناظران بازار سرمایه در مقام ایفای 
نقش نظارتی، که خلا بزرگی است. حمایت از ارتقای کیفی گزارش ها، حمایت از استقلال 
مدیران، حمایت از نهادهای مال��ی، حمایت از کانون های نهادهای بازار و... در اصلاحات 
بعدی می تواند مد نظر قرار گیرد. جمالی گفت: ضمن تش��کر از توجه ویژه قوه قضاییه به 
بازار س��رمایه، نگاه تخصصی دس��تگاه قضا به بازار سرمایه به عنوان یک بازار تخصصی را 
ارزشمند دانسته و بیان کرد تمام ظرفیت های سازمان در جهت تحقق اهداف مدنظر این 
مصوبه به کار گرفته خواهد شد تا امنیت سرمایه گذاری، حقوق سرمایه گذاران و حمایت 

از سرمایه گذاری مولد و سازنده به ثمر برسد.

خبر
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